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КӨПЖАҚТЫ 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 
ЖАҢА ДЕҢГЕЙГЕ КӨТЕРІЛЕДІ

Президент 
з с
зінде Орталық 
Азия мен Шығанақтағы араб мемле-
кет тері басшыларының бүгінгі кез-
десуі, ең алдымен, уақыт талабы және 
к
п жақты ынтымақтастықты мүлде 
жаңа деңгейге к
теру жолында 
зара 
тү сіністік бар екенін к
рсететініне 
на зар аударды. Оның айтуынша, біздің 
ел деріміз екіжақты форматта берік әрі 
үй лесімді мемлекетаралық қатынас 
ор   натты. Сенімді әрі белсенді саяси 
диа лог, сауда-экономикалық ын ты-
мақ тастық дамып, мәдени-гума нитар-
лық байланыстар тұрақты түрде ны-
ғайып келеді.

– Жаһандық орнықты даму мәсе-
ле сі бойынша мемлекеттеріміздің 
ха лық аралық аренадағы к
зқарас-
тары – ортақ немесе жақын. Жалпы, 
қауіп сіз дік пен тұрақтылықты қамта-
масыз ету ж
ніндегі мақсаттары да бір. 
Тари хи байланыстар, ортақ рухани 
құн ды лық тар, достық пен бауыр лас-

тық – қа рым-қатынасымыздың берік 
не гізі екені с
зсіз. Қазақстан бүгінгі 
кез десуге ерекше мән береді. Шығанақ 
ел дерінің саяси ықпалы, эко но ми-
калық және инвестициялық әлеуеті 
зор. Олар – к
птеген негізгі бағыттар 
бойын  ша біздің ең маңызды серік тесі-
міз. Орталық Азия мемлекеттерінің 
іш кі аймақтық ынтымақтастығын 
жан  дандырып, 
ңірдің жаһандық 
маңыз дылығын күшейту қажет деп 
са наймыз. Бұл к
пжақты ықпал дас-
тықты тереңдету үшін жаңа мүм кін-
дік терге жол ашады. Осы іске «Ор та-
лық Азия +» диалог форматы елеулі 
үлес қосатыны с
зсіз, – деді Қасым-
Жомарт Тоқаев.

Президент Орталық Азия мем-
лекеттерінің әлеуеті мен Шығанақ 
ел дерінің орасан зор мүмкіндігі к
п-
жақты серіктестікті биік белеске шы-
ғара алатынына сенім білдіріп, осы 
диа лог форматындағы ынтымақ тас-

тық тың басым бағыттарына қатысты 

з пікірін ортаға салды.

– Ең алдымен, сауда-эконо ми ка-
лық байланыстарды кеңейту маңызды. 
Соңғы жылдары біздің аймақтың Ын-
ты мақтастық кеңеске мүше елдермен 
сау да-саттығы қарқынды дами бас та-
ды. Мұны ерекше атап 
ткен ж
н. 
Бірақ к
рсеткіштер біздің әлеуетіміздің 
толық пайдаланылмай отырғанын 
к
р сетеді. Тауар айналымын айтар-
лық тай арттыру үшін бізде барлық 
мүм кіндік бар. Ол үшін 
зара сауда 
но менклатурасын ұлғайту қажет. 
Мысалы, Қазақстан қысқа мерзімде 
құны шамамен 400 миллион доллар 
болатын 100 түрлі тауар экспорттауға 
дайын, – деді Мемлекет басшысы.

Президент инвестициялық ынты-
мақтастықты жандандыру мәселесін 
екінші басым бағыт ретінде атады. 
UNCTAD баяндамасына сәйкес был-
тыр Орталық Азияға тартылған таза 
инвестиция 40 пайызға артып, 10 мил-
лиард долларды құрады. Оның 
60 пайы зы Қазақстанға тиесілі.

(Жалғасы 2-бетте)

Мемлекет басшысы асым-Жомарт То�аев «Орталы� 
Азия + Шы�ана�та�ы араб мемлекет теріні� ынтыма�тасты�ы 
ке�есіні�» бірінші саммитіне �атысты.

ТЫҢ СЕРПІН БЕРУГЕ ДАЙЫН САУД АРАБИЯСЫНЫҢ 
ТАҚ МҰРАГЕРІМЕН КЕЗДЕСТІ

Кездесу барысында сауда-
экономика және инвестиция 
салаларындағы қазақ-ку вейт 
ын ты мақ  тастығының даму 
перс    пек тивалары талқы ланды.

Мемлекет басшысы Кувейт-
пен бай ла нысты ны ғайтудың 
маңыз дылығын атап 
тті. Оның 

ай туын ша, Қазақстан екі ел ара-
сын дағы қарым-қа ты насты одан 
әрі дамытуға мүдделі және бар-
лық ба  сым бағыт бойынша 
зара 
іс-әрекетке тың сер пін беруге 
дайын.

Тақ мұрагері шейх Мешаль 
әл-Ахмед әл-Джа бер ас-Сабах 

Аста на мен >л-Ку вейт арасын-
дағы дос тық жә не 
зара тиім ді 
қарым-қатынасты одан әрі ны-
ғай   туға дайын екенін атап 
тіп, 
сауда-эко но ми ка лық, инвес ти-
циялық, турис тік салалардағы 
ын  ты мақтастықты да мыту үшін 
зор әлеует бар еке нін жет кізді.

Президент асым-Жомарт То�аев «Орталы� Азия + Шы�ана�та�ы араб мем ле-
кет теріні� ынтыма�тасты� ке�есіні�» бірінші саммиті аясында Кувейт мемлекетіні� 
Та� м$рагері шейх Мешаль әл-Ахмед әл-Джабер ас-Сабахпен кездесу 0ткізді.
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1лтты� �$ндылы� ты� негізгі к2ретамыры – оны� ана тілі. 
Заман талабына сай тіл де жа4ан дану ды� 2р дісіне ілесіп, 
дамып отыруы керек. аза� тіліні� к2н делікті �олданысын 
зерттеп, 0т кенін саралап, бо  лаша�ын ба�дарлап ж2рген 
бір ден-бір орталы� – Ахмет Байт$рсын$лы атында�ы Тіл 
білімі институты. Біз институт директоры Анар Фа зылжан�а 
хабарласып, �аза� тіліні� келешегі мен �азіргі мәселелері 
жайлы ә�гімелестік.

Анар ФАЗЫЛЖАН, 
А.Байтұрсынұлы атындағы Тіл білімі институтының директоры:

ҚАЗАҚ ТІЛІН 
ЦИФРЛАНДЫРУЫМЫЗ КЕРЕК
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ДЕПУТАТТАР – «ӘСКЕРДЕ» 
Мәжілісті� Халы�аралы� істер, �ор-

�аныс және �ауіпсіздік коми те тіні� 
м2шелері Р 1К Шекара ака демиясы 
курсанттарына арнал�ан ла герьде 2ш 
к2ннен бері о�у-жат ты�у жиынына �а-
тысып жатыр.

Мәжіліс депутаттары Максим Ро жин, Олжас 
Құспеков, Болат Керімбек жә не Самат Нұртаза 
курсанттармен бір ге апта бойы таудағы лагерьде 
тұрып, жат тығады. Содан кейін депутаттар Қы тай 
және Қырғызстанмен мемле кет тік шекараны 
қор ғайтын болады. 

Депутаттар шекара әскерлері соңғы үл гідегі 
техникамен жабдықталып, онда үз діктердің үз дік-
тері қызмет етуі керек деп есептейді. Bйткені елі-
міз дің қауіп сіз дігін қам тамасыз ету бойынша ең 
күр  делі жауын гер лік міндеттерді күн сайын орын-
дайтын – осы шекарашылар.

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев Сауд Арабия-
сы ның Тақ мұрагері, Премьер-министрі Мұхаммед 
бен Салман бен >бделазиз >л Саудқа ілтипат білдіре 
отырып, «Орталық Азия + Шығанақтағы араб мем ле-
кеттерінің ынтымақтастық кеңесі» атты мем ле кеттер 
басшыларының бірінші саммитіне қатысуға ша-
қырып, қонақжайлық к
рсеткені үшін ал ғыс айтты.

Қасым-Жомарт Тоқаев Сауд Арабиясы Қа зақ-
станның ислам және араб әлеміндегі негізгі стра те-
гия лық серіктесі екенін атап 
тті.

Кездесу барысында сауда-экономика, инвес-
ти ция, энергетика, «жасыл» энергетика, туризм, 

ауыл шаруа шылығы және к
лік-логистика са ла-
ларын дағы ын тымақтастық мәселелері қарас-
тырылды.

Bз кезегінде Тақ мұрагері Мұхаммед бен Сал-
ман бен >бделазиз >л Сауд Қазақстан Сауд Ара-
 биясының Орталық Азия аймағындағы маңыз ды 
әрі сенімді се рік тесі екенін атап 
тті. Оның ай-
туын  ша, сауда-эко номикалық және инвести ция-
лық байланыстарды одан әрі дамытып, нығайту 
үшін мол әлеует бар. Сон дай-ақ ол екіжақты қа-
ты настарды жаңа деңгейге к
 теру үшін күш салуға 
ниетті екенін жеткізді.

Президент асым-Жомарт То�аев Сауд Арабиясыны� Та� м$рагері М$хаммед 
бен Салман =л Саудпен кездесті.
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Сенат депутаттарыны� �ір-
лерге са пары жал�асуда.

Сенатор Жанболат Ж�ргенбаев Қара-
сай ауданындағы «Үшқоңырирригация» 
мемлекеттік су шаруашылығы комму-
налдық кәсіпорнында сала мамандарымен 
және фермер шаруашылығының �кілдері-
мен кездесті. Кездесу барысында су пай-
даланушылардың жағдайымен танысып, 
сала сарапшыларының пікірін тыңдады. 
Мамандар аудандағы аграрлық саланың 
негізгі проблемалық мәселелерін, оның 
ішінде суару желілерінің тозуы мен істен 
шығуына қатысты тақырыптарды к�терді.

Сенат депутаттары Нұрлан Бекназаров 
пен Айгүл Қапбарова Шымкент қаласын-
дағы жүрек ауруларын емдейтін орталықта 
болды. Бұл ұйым – елдің оңтүстік айма-
ғындағы жетекші клиника және 20 жылдан 

астам уақыт жұмыс істеп келеді. Меди-
циналық мекеме �кілдері сенаторларға 
клиниканың қызметі туралы хабардар етті 
және отандық медицинаның қазіргі 
деңгейі бүйрек, бауыр, жүрек, �кпе, ұйқы 
безін трансплантациялауға мүмкіндік 
беретінін атап �тті. 

Қазақстан Республикасы Парламенті 
Сена тының депутаттары 6ли Бектаев, 
Мұрат Қадырбек және 6лішер Сатыпал-
диев �ңірге сапар барысында Түркістан 
облысының Т�леби ауданында болды. 
Сенаторлар аудан активімен кездесіп, 
бірқатар әлеуметтік маңызды нысандарды 
аралады. Олар жұртшылықты Парламентте 
қабылданған заңдар туралы хабардар етіп, 
құқықтық актілердің ха лықтың әл-
ауқатын арттыруға бағытталғанын атап 
�тті. Депутаттар аудандардың жай-күйі-
мен, әлеу меттік-экономикалық даму к�р-
сеткіштерімен, �ңірлердің проблема лары-
мен және халықтың тыныс-тіршілігімен 
танысу мақсатында облыс аумағында 
кездесулер �ткізіп жатқанын жеткізді. 
Жер гілікті тұрғындар �з кезегінде инфра-
құрылым, білім беру және денсаулық сақ-
тау салаларына қатысты бірқатар мәселені 
к�терді.  Депутаттар к�терілген мәселе-

лердің маңызына тоқтала келіп, олардың 
кезең-кезеңімен шешілуіне ықпал ететінін 
айтты.

Парламент Сенатының депутаты Ан-
дрей Лукин елорда аудандарының тұрғын-
дары және әкімдік тердің �кілдерімен 
кездесті. 6кімдік �кілдері кезде суде 2023 
жылдың бірінші жарты жылдығының қо-
рытындысы бойынша атқарылған жұмыс-
тар ту ралы айтып берді. Депутат бюджеттік 
бағдар ламаларды іске асырудағы 2023 
жылғы 1 шілдедегі жағдай бойынша 
есептерді, сондай-ақ 2023-2025 жылдарға 
жоспарланған шығыстар туралы ақпаратты 
да тыңдады. Депутатпен және әкімдік 
�кілдерімен пікірлесуге ынталы қала 
аудандардың тұрғындары да кездесуге 
қатысты. Азаматтарды қызықтырған мәсе-
лелердің қатарында тұрғын үй саясаты, 
атап айтқанда, к�ппәтерлі тұрғын үйлер 
құрылысының тығыздығы және тұрғын үй 
кешен деріндегі су қысымның азаюы мен 
судың мүлдем болмауы туралы болды. 
Сенатор �з кезегінде парла ментшілер 
қозғалған барлық мәселені назарда 
ұстайтынын айта келіп, Сенаттың �ткен 
сессиядағы жұмысының қорытындылары 
туралы хабардар етті. 

СЕНАТОРЛАР 
САПАРЫ ЖАЛҒАСУДА

ПАЙҒАМБАР МЕШІТІНДЕ 
ЗИЯРАТ ЕТТІ

Президент �асым-Жомарт То�аевты� Сауд Арабиясы Ко-
рольдігіне ж$мыс сапары Исламда екінші �асиетті орын 
саналатын Медина �аласында�ы М$хаммед пай �ам бар ме-
шітіне барудан басталды.

Мемлекет басшысы Мұхаммед пайғамбардың қабіріне зиярат етіп, 
дұға жасады. Қазақстан Президентінің келуіне орай оған ерек ше құрмет 
ретінде Пайғамбар жерленген киелі орынның есі гі ашылды.

КӨПЖАҚТЫ 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ ЖАҢА 
ДЕҢГЕЙГЕ КӨТЕРІЛЕДІ

(Басы 1-бетте)

– Тәуелсіздік жылдары Шығанақ 
ел дері Қазақстан экономикасына 3,6 
мил лиард долларға жуық қаржы салды. 
Сон дықтан біз инвестициялық бай ла-
ныс тарды одан әрі нығайтуға мүдделіміз. 
Осы ған орай экономиканы әртарап тан-
дыруға бағытталған ауқымды рефор ма-
лар жүргізілуде. Шетелдік капитал үшін 
ба рынша қолайлы жағдай жасап жа тыр-
мыз. Жуырда Қазақстан мен Сауд Ара-
бия сы арасында Іскерлік кеңес құрылды. 
Ол екі елдің сауда және инвестициялық 
әлеуетін арттыруға арналған маңызды 
алаң болмақ. Біз Кеңеске мүше мем ле-
кет тердің барлығымен осындай ынты-
мақ тастық орнатуға дайынбыз. Серік-
тес терімізді «Астана» халықаралық 
қар жы орталығының мүмкіндіктерін 
бел сенді пайдалануға шақырамыз, – деді 
Президент.

Мемлекет басшысының пікірінше, 
к� лік-транзит саласын дамыту маңызды. 
Қазіргі таңда мемлекеттеріміз к�лік ба-
ғыт тарын әртараптандыру үшін белсенді 
ша ралар қабылдап жатыр. Түрлі инф ра-
құрылымдық және логистикалық жо ба-
лар қолға алынуда. Атап айтқанда, Қа-
зақ стан Транскаспий халықаралық к�лік 
дә лізін одан әрі дамытуға баса мән береді.

– Біз бұл бағыт арқылы жүк тасы ма-
лын дәйекті түрде ұлғайтуға ниеттіміз. 
2030 жылға қарай жыл сайын 500 мың 
кон тейнерге дейін жүк жеткізуді жос-
пар лап отырмыз. Бұдан б�лек, Қазақстан 
«Сол түстік – Оңтүстік» халықаралық 
к� лік дәлізін дамыту шараларын қабыл-
дау да, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Президент энергетика саласындағы 
ын тымақтастықты нығайтуды келесі 
ба сым бағыт ретінде атап �тті. Орталық 
Азия мемлекеттерінің аумағында 30 
мил лиард тоннадан астам барланған 
мұ най қоры және 20 триллион текше 
метр ден астам газ қоры бар. Бұл аймақ тың 
мұнай мен газ к�лемі жағынан әле м де 
Араб түбегінен кейін екінші орында 
екенін к�рсетеді.

– Қазақстан ОПЕК+ келісімінің  қа-
ты су  шысы ретінде осы ұйымға мүше 
ел  дермен ынтымақтастықты жоғары 
ба   ғалайды. Біз жан-жақты қарым-қа ты-
нас ты тереңдете түсуге дайынбыз. Елі-
міз де энергия ресурстарын тасымалдау 

ба ғыттарын әртараптандыру үшін ау-
қым ды жұмыс жүргізіліп жатыр. Со ны-
мен бірге Қазақстан �ндіруші жаңа қуат 
к�здерін дамытуға және жаңғыртуға баса 
мән береді. Геологиялық барлау және 
�н діру ісіне озық тәжірибе мен тех но-
логияны енгізуге айрықша к�ңіл б�леді. 
Сон дай-ақ заманауи мұнай-химия �нер-
кә сібін �ркендетуге басымдық береді. 
Қа зақстан Шығанақ елдерінің ірі энер-
ге тикалық компанияларымен тығыз 
қа рым-қатынас жасауға дайын. 6сіресе, 
«жасыл энергетика» саласында бірлесіп 
жұмыс істеуге ниетті. Мысалы, Саудия-
ның «ACWA Power», 6мірліктердің 
«Masdar» және Қатар компаниялары 
жо баларының келешегі зор. Жуырда 
Шан хай ынтымақтастық ұйымына мүше 
мемлекеттер басшыларының кеңесі �тті. 
Сол жиында мен Қазақстанда Халық ара-
лық энергетикалық форум �ткізуді ұсын-
дым. Ынтымақтастық кеңесіне мү ше 
елдердің мұнай мен газ экспорт тай тын 
кәсіпорындарын осы іс-шараға қа тысуға 
шақырамыз, – деді Қасым-Жомарт 
Тоқаев.  

Мемлекет басшысы азық-түлік 
қауіп    сіздігіне қатысты мәселеге арнайы 
тоқ талды. Сондай-ақ Қазақстан Араб 
ел деріне ауыл шаруашылығы тауарларын 
экс порттау к�лемін ұлғайтып, олардың 
құрылымын әртараптандыруға мүдделі 
екенін айтты.

– Еліміз – әлемде бидай мен ұн �н-
діре тін ең ірі он мемлекеттің бірі. Араб 
әріп тестеріміздің «органик» және «ха-
лал» �німдерін �ндіру, �ңдеу және сер-
ти фикаттау тәжірибесі мен мүмкіндігі 
мол. Сондықтан оларға сұраныс жоғары. 
Осы орайда стандарттарды, техникалық 
реттеу және сертификаттау жүйесін үй-
лес тіру маңызды. Бұл бағыттағы жұ-
мысты жалғастыру қажет деп санаймыз. 
Азық-түлік қауіпсіздігі ж�ніндегі ислам 
ұйымының әлеуетін пайдаланып, бұл 
мін деттерді тиімді іске асыра аламыз. 
Ұйым ның қазіргі Т�рағасы ретінде бел-
сенді жұмыс жүргізіп жатқаны үшін 
Қа тар басшылығына шынайы ризашы-
лы ғымды білдіремін. Сондай-ақ оның 
қыз метін жандандыруға Сауд Ара бия-
сының зор үлес қосқанын айрықша атап 
�т кім келеді. Жаһандық азық-түлік 
қауіп    сіздігін нығайтып, осы саладағы 
ын  тымақтастықты дамыту үшін Ауыл 

шаруа шылығы министрлерінің кездесу 
те тігін құруды ұсынамын, – деді Прези-
дент.

Бұдан б�лек, Президент аймақаралық 
туризмді дамытуды ынтымақтастықтың 
келесі басым бағыты ретінде атады.

– Орталық Азияның туристік әлеуеті 
зор. Мұны тиімді пайдалану қажет. Сон-
дай-ақ туризм индустриясы – аймақ 
эко номикасының тез дамып келе жатқан 
са ласының бірі. Осыған орай туризмнің 
мә дени-танымдық, экологиялық, 
спорт тық, сауықтыру және іскерлік 
сала ларын бірлесе дамытуға дайынбыз. 
Бұл туристік бағытты ілгерілетуге ықпал 
етеді. Бүгінде Қазақстан Ынтымақтастық 
кеңесіне мүше барлық мемлекет үшін 
визасыз режим енгізді. Сонымен қатар 
сіздердің астаналарыңызбен тікелей әуе 
қатынастарын жолға қойды, – деді Мем-
лекет басшысы.

Президент с�зінің соңында ұсы ныл-
ған бастамалар Қазақстанның �зара 
ор нықты даму мен �ркендеуді қам та ма-
сыз етуге бағытталған ынтымақтастықты 
ны ғайтуға деген ұмтылысын растайты-
нын жеткізді.

Сонымен қатар «Орталық Азия + 
Шы ғанақтағы араб мемлекеттерінің ын-
тымақтастық кеңесінің» бірінші сам ми-
тіне Сауд Арабиясының Тақ мұрагері, 
Премьер-министрі Мұхаммед бен Сал-
ман бен 6бделазиз 6л Сауд, Бахрейн 
Ко ролінің гуманитарлық жұмыс және 
жас тар ісі ж�ніндегі �кілі, Ханзада шейх 
Насер бен Хамад 6л Халифа, Қатар 
6мірі шейх Тәмим бен Хамад 6л Тәни, 
Кувейттің Тақ мұрагері шейх Мешаль 
әл-Ахмед әл-Джабер ас-Сабах, БА6 Ви-
це-президенті, Премьер-министрі, 
Дубай 6мірлігінің Билеушісі шейх Мұ-
хаммед бен Рашид 6л Мактум, Оман 
Сұл танаты Премьер-министрінің орын-
басары, Ханзада Асад бен Тариқ 6л 
Саид, Қырғызстан Президенті Садыр 
Жа паров, Тәжікстан Президенті Эмо-
мали Рахмон, Түрікменстан Президенті 
Сердар Бердімұхамедов, Oзбекстан Пре-
зиденті Шавкат Мирзиёев, Шығанақтағы 
араб мемлекеттері ынтымақтастық кеңе-
сінің бас хатшысы Жассем Мұхаммед 
әл-Будауи қатысты.

«Орталық Азия + Шығанақтағы араб 
мемлекеттерінің ынтымақтастығы кеңе-
сі» бірінші саммитінің қорытындысы 
бойынша Бірлескен мәлімдеме қабыл-
данды.

ӨҢІРЛІК МӘСЕЛЕЛЕР 
ЖӨНІНДЕ 
ПІКІР АЛМАСТЫ

«Орталы� Азия + Араб мемлекеттеріні� ынтыма�тасты� 
ке�есі» саммиті аясында Президент �асым-Жомарт То�аев 
Тәжікстан Президенті Эмомали Рахмонмен кездесу ткізді.

Екі ел басшылары Қазақстан мен 
Тәжікстан ара сындағы қарым-қаты-
нас тардың даму қарқыны жоғары 
екенін атап �тіп, Эмомали Рахмонның 
биыл мамыр айында Астанаға жасаған 
мемлекеттік сапарының қорытын-
дысы бойынша қол жеткізіл ген уағда-
ластықтардың жүзеге асырылу бары-
сын қарастырды.

6ңгімелесу барысында сауда-эко-
номикалық бай ланыстар мен мәдени-
гуманитарлық ынты мақ тастықты 
одан әрі нығайтуға ерекше назар 
аударылды.

Сонымен қатар тараптар �ңірлік 
және халық ара лық күн тәртібіндегі 
мәселелер ж�нінде пікір ал масып, ал-
дағы кездесулер кестесін талқы лады.
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ДЕПУТАТТАР – «ӘСКЕРДЕ» 

AMANAT CUP 
ЖЕҢІМПАЗДАРЫ 
АНЫҚТАЛДЫ

«AMANAT» партиясыны� Сол-
т�с тік �аза�стан облысты� фи лиа-
лы жанында�ы �о�амды� �абылдау 
б�лмесіне сайлауалды �гіт-насихат 
кезе�інде 1 800-ге жуы� �тініш-ті-
лек келіп т�сті. Оларды� еш�ай сы-
сы да ескерусіз �ал�ан жо�. Ж�зден 
ас та мы за� т%р�ысында шешу �шін 
Мә жіліске жіберілсе, 220-дан аста-
мы жергілікті жерде о� шешімін 
тап ты. �ал�андары бойынша ж%-
мыс ж�ргізілуде.

Роза ШӘКЕН

Президент, Мәжіліс және барлық 
дең гейдегі мәслихаттар  депуттарын сай-
лау қарсаңында «AMANAT» партиясынан 
ұсынылған кандидаттар мен қоғамдық 
қабылдау б!лмесінің мамандары ауыл-
аймақты аралап, тұрғындармен кездескен 
болатын. Жүздесулер барысында ауыл 
тұр ғындары оларға мұң-зарын жеткізіп, 
бір қатар !тініш-тілектерін білдірген еді. 
Олар дың барлығы тіркеліп, қарас ты-
рылу  да. Келіп түскен 1 791 !тініштің 
450-ден астамы партияның 2023–2027 
жыл дарға арналған Сайлауалды бағдарла-
ма сын орындау ж!ніндегі Жол картасына 
ен гі зілді. Яғни, міндетті түрде орында ла-
ды деген с!з. 100-ден астамын шешу үшін 
заң намаға тисті !згерістер енгізу қажет-
тігі анықталды. Сондықтан Парламент 

Мә жілісіне тиісті ұсыныстар жолданды. 
Облыстық қоғамдық қабылдау б!л-

ме   сінің меңгерушісі Гүлфира Рамаза но-
ва ның айтуынша, облыстық мәслихатқа 
жол данған 550 талап-тілектің 80-і осы 
күн ге дейін оңынан шешілген. 

«Қалған 470-і бойынша жұмыс жүр-
гізіліп жатыр. Ал аудандық мәслихаттарға 
жол данған 1 100-ден астам !тініштің 
әзір ге 140-ы орындалды, ал 800-ден аста-
мы бойынша ақыл-кеңес берілді. Бізге 
ке ліп түскен !тініштердің ешқайсысы да 
ес керусіз қалмайды. Жүгінген адам дар-
дың әрқайсысына шама-шарқымызша 
к! мек к!рсетуге тырысамыз. Олардың 
кей біреулері жеке басының мәселесімен 
келсе, бірқатары қоғам үшін маңызды 
мәселелерді қозғайды», – дейді Гүлфира 
Рамазанова. 

�ЛЕУМЕТТІК М�СЕЛЕЛЕР 
ШЕШІМІН ТАБУДА

Мәселен, Мағжан Жұмабаев ауданы-
ның орталығы Булаев қаласында тұратын 
Ре гина Дударева тұрғындардың әлеумет-
тік әлжуаз топтарына арналған баспана 
салу туралы мәселе к!терген болатын. 
Оның  !тініші бүгінде орындалып жатыр: 
Бу лаев қаласында 45 пәтерлі тұрғын үй-
дің құрылысы аяқталуға таяу. Бас мер ді-
гер «Иман» ЖШС құрылыс жұмыстарын 
биыл ғы үшінші тоқсанда аяқтауды жос-
парлап отыр. Үш қабатты үйдегі пәтерлер 
тұр ғын үй кезегінде тұрған адамдарға 

«Отбасы банк» арқылы таратылатын бо-
лады. Осылайша, әлеуметтік жағынан аз 
қамтылған 45 отбасының баспана мә се-
лесі шешіліп, қоныс тойын тойлайтын 
күн алыс емес. 

Сайлаушылармен кездесу барысында 
ден саулық сақтау саласына қатысты қор-
да ланған мәселе к!п екені белгілі болды. 
Bсіресе, ауылды жерлердегі науқастар 
к!п теген медициналық қызметке қол 
жет кізе алмайтынын айтып шағымданған 
болатын. Олардың да !тініштері аяқсыз 
қалған жоқ. 

Мәселен, Есіл ауданына қарасты 
Кор неевка ауылының тұрғыны Светлана 
Константинова ауылдағы дәрігерлік 
амбулаторияда бірқатар медициналық 
қызмет к!рсетілмейтінін, физиотерапия, 
рентген жоқтығын, тек күндізгі стацио-
нар ғана бар екенін, тіпті анализ тапсыра 
алмайтындарын айтып шағымданған-
тын. Сондай-ақ осы ауданға қарасты 
Тораңғыл ауылының тұрғыны Күнсұлу 
Жабарова аудандық ауруханадағы маман 
тапшылығы мен ультрадыбыстық зерттеу 
кабинеті жоқтығы мәселесін к!терген-
тін. Бүгінде бұл мәселелер біртіндеп 
ше    шімін табуда. Аудандық ауруханаға 
жаңа мамандар жұмысқа қабылданып 
жатыр. Явленка ауылына стоматолог, 
УДЗ маманы және жалпы тәжірибе дәрі-
гері к!шіп келіп, жұмысқа кірісті. Аудан-
дық ауруханада ультрадыбыстық зерттеу, 
Корнеевкада физиотерапия кабинеттері 
ашылды. 

Бірқатар ауылда бала санының азды-
ғына байланысты мектептерді жабу қаупі 
т!ніп тұр. Осыған орай білім ошақтарын 
сақтап қалу туралы да !тініштер к!птеп 
түскен болатын. Олардың кейбіреуінің 
мәртебесі сақталып қалатын болды. Есіл 
ауданындағы Черуновка бастауыш мек-
тебі мен Бесқұдық негізгі мектебі осы 
ті зімге енгені ауылдықтардың к!ңіліне 
қуаныш ұялатты. 

ЖОЛ ЗАРДАБЫН 
ЖҮРГЕН БІЛЕР

Жол сапасына қатысты шағым к!п. 
Бұл мәселені де партия !з бақылауына 
ал  ды. Жер-жердегі жол құрылысы бары-
сын партиялық бақылау бекеттері қадаға-
лау да. Күні кеше облыстық филиалдың 
ат қарушы хатшысы Жеңіс Асанов пен 
пар тиядан сайланған депутаттар кезекті 
рет жол ж!ндеу жұмыстарының бары сы-
мен танысып, мердігерге бірқатар ұсы-
ныс жасады. Қисық т!селген жиектас, 
зақымданған құдық сияқты кемшіліктерді 
мердігер !з қаржысы есебінен жоятын 
болады. Сондай-ақ қоғам белсенділері 
мүгедектігі бар адамдардың бағдаршамдар 
мен жаяу жүргіншілер !ткелдері арқылы 
жүруіне жағдайдың жоқтығына назар 
аударды. 

Жол құрылысына қатысты қол жет-
кі зілген ең ірі жоба – Челябі-Новосібір 
тас жолының 465-496-ші шақырымын, 
яғни Мамлютка қаласына бұрылыстан 
Жаңа жол !ткізу қосынына дейінгі жол-

ды ж!ндеу. Бұл учаске әбден тозып, тұр-
ғындарға ыңғайсыздық туғызып келе 
жат қалы біраз жылдың жүзі болды. Ж!н-
деу жұмыстары 2017 жылы басталға ны-
мен, жосықсыз мердігерлердің сал да ры-
нан «сақалды» құрылысқа айналған. Жол 
зардабын күнде тартып жүрген Мамлютка 
қаласының тұрғындары Жанаргүл Жақ-
сылықова, Айгүл Жәкенова, Серік Кен-
жа лин оны ж!ндеуді сұрап, бірнеше рет 
жү гінген еді. Биыл сот шешімі шығып, 
«Каз СтройТехник»  ЖШС ж!ндеу жұ-
мыс тарына кірісті. Бұл мақсатқа респуб-
ли калық бюджеттен шамамен 10 мил-
лиард теңге бағытталды. Биыл б!лінген 
3,5 миллиард теңгеге 4 шақырым асфальт 
т!селмек. Жоба екі жылға шақталған.

Осылайша, тұрғындардың !тініштері 
бір тіндеп қарастырылып, шешілуде. Ама-
натқа қиянат жасамас үшін келіп түс кен 
талап-тілектердің барлығы бойын ша 
жұмыс жүргізілуде. 

Солтүстік Қазақстан облысы

«AMANAT» партиясы Т�ркістан облысты� филиалыны� 
�ол    дауы мен Т�ркістан �аласы әкімдігі және облысты� «Жас-
тар Рухы» жастар �анатыны� бастамасымен %йым дас ты рыл-
�ан �стел теннисінен ашы� турнир �з мәресіне жетті.

Түркістан облысының құрылғанына 5 жыл толуына орай ұйым дас тырыл-
ған жарыста қатысушылар үш күн бойы бақ сынады. AMANAT CUP жеңім-
паздарын облыстық партия филиалының т!рағасы Алтынсары Үм бетәлиев 
салтанатты түрде құттықтады. 

– Спорттың денсаулық кепілі екені баршамызға аян. Біздің мақсаты-
мыз – тәні мен жаны сау ұрпақ тәрбиелеу, жастардың спортқа деген қызығу-
шы лығын арттыру, ойлау қабілетін дамыту, к!рген-білгені мен алған білімін 
те рең дету, салауатты !мір салтын дамыту. Турнирге қатысқан барлық тен-
нисшілерді шын жүректен құттықтаймын! Барлықтарыңыз да бүгінгі жа-
рыста табандылық, жоғары спорттық шеберлік және қажымас қайраттылық 
та ныттыңыздар деп білемін. Турнирдің сәтті !туіне үлес қосқан т!решілер 
мен бапкерлерге және қатысушыларға, сондай-ақ қолдаушыларға !з алғы-
сымды білдіремін, – деді партия т!рағасы.

Турнирде 200-ге жуық жас!спірім бақ сынады. Қыздар арасындағы 
жеңім паздар қатарында Шодина Камилжанова, 2010-2012 жылдар ара-
лығындағы жас!спірімдер арасында Мафтуни Ханиязова, ал 2005-2009 
жыл дар аралығындағы жас!спірімдер бойынша Шахзода Ахмадилиева, 
2013 жылғы және одан т!мен жас!спірімдердің ұлдар арасында Абай Жұ-
ма ғұл бірінші орынды еншіледі. Ұлдар арасындағы одан !зге түрлі сайыс-
тарда Марлен Жұмағұл, Самат Т!лебаев Bкімәлі Бақдәулет және Болат 
Бакуов, Ким Николай топ жарды. 

136 ұл мен 64 қыз іріктелген турнирге Түркістан облысына қарасты аудан, 
қа лалардан б!лек, Шымкент қаласы, Жамбыл және Қызылорда облысы, 
сондай-ақ Қырғызстан мемлекетінен теннисшілер қатысты. 

Назгүл НАЗАРБЕК,
Түркістан облысы 

Мәжілісті� Халы�аралы� істер, 
�ор �аныс және �ауіпсіздік коми те-
тіні� м�шелері �Р +�К Шекара ака-
демиясы курсанттарына арнал�ан 
ла герьде �ш к�ннен бері о�у-жат-
ты�у жиынына �атысып жатыр. 

Мәжіліс депутаттары Максим Ро-
жин, Олжас Құспеков, Болат Керімбек 
жә не Самат Нұртаза курсанттармен бір-
ге апта бойы таудағы лагерьде тұрып, 
жат тығады. Содан кейін депутаттар 
Қы тай және Қырғызстанмен мемле кет-
тік шекараны қорғайтын болады. 

Депутаттар шекара әскерлері соңғы 
үл гідегі техникамен жабдықталып, онда 
үз діктердің үздіктері қызмет етуі керек 
деп есептейді. Wйткені еліміздің қауіп-
сіз дігін қамтамасыз ету бойынша ең 
күр делі жауынгерлік міндеттерді күн 
сайын орындайтын – осы шекарашылар.

– Тәуелсіздік шекарадан басталады. 
Шекарашыларымыздың дайындығы 
жоғары, Отан игілігі үшін адал қызмет 
етуге дайын екенін к!ріп отырмыз. Биік 
таудағы шекараны қорғаудың қыр-сы-
ры  мен таныстық. Бұл !те күрделі де 

бә рі біздің шекарашылар жағдайы. Бұл 
са бырлылыққа, т!зімділікке тәр бие лей-
ді. Bскердегі қызмет – ұлдарымызды 
ер-аза мат қылып тәрбиелейтін пат риот-
тық орта. Жауапкершіліктің, тәртіптің 
не екенін түсінудің жалғыз жолы осы. 
Мүм кіндігінше, жастарымыз осыдан 
!туі керек, – дейді Олжас Құсбеков.

Жағдай мен тұрмыс-тіршілікті зер-
де леумен қатар, депутаттар әскери қыз-
мет шілермен әңгіме-дүкен құрып, ма-
териалдық-техникалық қамтамасыз ету, 
еңбекақы және басқа да бірқатар жүйелі 
мәселелерді анықтады.

– Елордаға әр сарбаздың, әр офицер-
дің мәселесін жеткіземіз. Күрделі проб-
ле малардың бірі – офицерлердің жала-
қы    сының т!мендігі, орта есеппен 170-220 
мың теңге. Бүгінгі нарықпен бұл !те аз. 
Тұрғын үй, әлеуметтік қамсыздандыру 
мә селелері бар. Bрбір заставада тиісті 
тех никалық құралдардың болуы маңыз-
ды. Дрондар, заманауи қару-жарақ, к!-
лік болуы керек, – дейді Мәжіліс депу-
та ты Самат Нұртаза. 

Жоба барысында депутаттар ұлттық 
қауіп сіздік жүйесін жетілдіруге бағыт-
тал ған жаңа заңнамалық бастамалар мен 
шараларды, жастарды отансүйгіштікке 
тәр биелеудегі тәсілдерді, сондай-ақ әс-
кер де қызмет ету жағдайларын жақсарту 
қажеттілігін зерделеуді к!здеп отыр.

на ғыз ерлерге лайық жұмыс. Лагерь ко-
ман  дада жұмылып жұмыс істеуге үйре-
те ді, – деді депутат Максим Рожин. 

Депутаттар курсанттармен бірге ша-
тырларда тұрады. Таулы аймақта ерте 
тұ рып, сапқа тұрып, тактикалық тап сыр-
малар мен жауынгерлік дайындықтан 

!те ді. Олар тауға к!терілуді, толық қару-
жа рақпен бірнеше шақырымдық марш 
лақтыруды үйренеді.

– Күндіз ауа температурасы +32, 
түн де +4 болатын таулардағы шатырлар-
да тұру. Таңертеңгі сағат 6-да ояну, қо-
лай лы жағдайдың жоқтығы – осының 
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– Түркістанда �ткен Ұлттық құрыл-
тайда «Қазақ тілі цифрлық кеңістікке 
шығуы керек» деген пікір айттыңыз. Бұл 
мақсатқа жету үшін ең бірінші Қазақ тілінің 
ұлттық корпусы жасалуы қажет пе? 

– Қазақ тілінің заманауи тіл, қоғам-
ның қазіргі сұраныстарына жауап беретін 
тіл болуы үшін оның цифрлық кеңіс-
тіктегі қолданыс сапасы жоғары және 
контенті кең болуы керек. Ол үшін ең 
алдымен әдеби тілде тіл қататын, 
ауызша және жазба қазақ тілін 
түсінетін, соған сәйкес жауап бере 
алатын ақылды қосымшалар, қазақ-
тілді жасанды интеллект қажет. Осы-
ларды жасау үшін ең бірінші, қазақ 
тілінің #зін цифрлан дыруы мыз 
керек. Қазақ тілін цифрлан дыру 
дегеніміз не? Кез келген жасан ды 
интеллект – ең алдымен, тілдік мо-
дель дердің қайтала масы. Жасанды 
ин тел лект – адам тілінің бүкіл құрылы-
сы ның проекциясы. Құ рылысының ғана 
емес, жүйесінің, ондағы қатынастардың 
да проекциясы, яғни сырттағы барлық 
ақ  паратты жүйелеп, адам санасына тү-
сінікті етіп жеткізудің тілден басқа оң-
тайлы, ыңғайлы құралы адамзат бала-
сында жоқ, сондықтан жасанды интеллект 
тілдік модельдерге табан тірейді. Міне, 
осы себепті алдымен қазақ тілін цифрлан-
дырып алсақ, қазақша жасанды интеллект 
әзірленетін болады. С#зіміз құрғақ бол-
мас үшін дәлел келтіре кетейін. Мысалы, 
«Яндекс» компаниясы алғаш құрылған 
кезеңінде Орыс тілінің ұлттық корпусы-
ның интернет операторы болып бекітілді. 
С#йтіп, қазір Орыс тілінің ұлттық кор-
пусында 1 миллиардқа жуық с#з қолда-
ныстан тұратын элек тронды ақылды 
мәтіндер базасы бар. Ақылды мәтіндер 
дегеніміз – корпустың базасын да ғы жаңа 
атап айтқан 1 миллиард с#з қолданыстың 
ішіндегі кез келген с#з қолданыстың 
тілтанымдық талдамы. Ғылым тілімен 
айтсақ, аннотациясы. Қарапайым с#збен 
айтсақ, паспорты. Яғни, кез келген с#з 
қандай да бір кон тексте қандай қызмет 
атқарып тұр, ол қызметті тілдің қандай 
құралдары арқылы жүзеге асырып тұр? 
Корпус осы туралы жан-жақты, тек қана 
тілтанымдық емес энциклопедиялық та 
ақпарат береді. Міне, Орыс тілінің ұлттық 
корпусын жасап, біраз тәжірибе жинаған 
«Яндекс» #з тұтынушы ларымен емін-
еркін орыс тілінде с#йле се тін «Алиса» 
дауыстық к# мекшісін жасады. 

Біздің институт «Қазақ тілінің ұлттық 
корпусы» атты мегажобаны жүзеге асыру 
керек екенін 1990 жылдардың соңында 
айта бастады. Мұны ең алғаш проблема 
ретінде к#терген профессор, математика 
ғылымдарының кандидаты, филология 
ғылымдарының докторы марқұм Асқар 
ағай Жұбанов. Ол бұл мәселені теориялық 
тұрғыдан зерттеп, осындай корпустық 
база болуы керек деп айтып кетсе, кейін 
институт осы идеяны жүзеге асырып, 
одан әрі жетілдіріп Қазақ тілінің ұлттық 
корпусын жан-жақты қарқынды түрде 
кеңейтумен айналысып отыр. Бүгінгі 
Қазақ тілінің ұлттық корпусы ресурсында 
бірнеше ішкорпустан тұратын 31 миллион 
с#зқолданыстық электронды ақылды 
мәтіндер базасы бар. Ол тілтанымдық 
және энциклопедиялық ақпарат беретін 
құрал болып отыр. Сайт qazcorpus.kz деп 
аталады. Ол сайтқа кіріп, әп-сәтте #зіңіз 
іздеген с#здің корпус базасындағы барлық 
мәтіннің контексіне қол жеткізесіз. 6рбір 
контекстегі с#здің қандай түрленім түрін-
де тұрғанынан ақпарат аласыз. Ол с#здің 
түбірі қандай, қазақ тілінде қанша ма-
ғынасы бар, с#зжасамдық құрамы қандай, 
ол с#з туралы жалпы семантикалық ақ-
парат алып, контексте сол с#здің қандай 
грамматикалық формалардың жалғануы 
арқылы жасалып, қандай дыбыстардан 
құралып тұрғанын, әрбір дыбыстың си-
пат тамасын, сол контекстегі с#здің буын-
ға б#ліну жігін, әрбір буынның сипаттама-
сын ала аласыз. Мұнымен қоса, сол с#з 
қол данылған контексте қандай да бір 
фра зеологизмдер болса, олар туралы 
ақпарат беріледі. Бұл контекстің қай ав-
тордан алынғаны туралы энциклопедия-
лық ақпарат беріледі. Ол автордың 
жынысы мен туған жылына дейін к#ре 
аласыз. Шығарма қай ғасырда, қандай 
тілде жазылғаны туралы, оқиғаның қай 
ғасырда болғаны жайлы хронологиялық 
ақпараттарды корпус сізге әп-сәтте 
дайын дап береді. Жалпы, корпустары 
дамы ған тілдерде с#здік индустрия #те 
мықты, #йткені корпусқа негізделіп с#з-
дік жасау #те жеңіл болады әрі с#здіктің 
жан-жақты ақпарат беретін түрлерін 
жасап, тарату оңай болады.

ИНСТИТУТ ҒАЛЫМДАРЫ 
ТҰРАҚТЫ ЕҢБЕКАҚЫ АЛАДЫ
– Жалпы, А.Байтұрсынұлы атындағы 

Тіл білімі институты қазір қандай жоба-
лармен айналысып жатыр? Осы уақытқа 
дейін атқарған жұмыстарыңыз �з нәти-
жесін к�рсетті ме? 

– А.Байтұрсынұлы атындағы Тіл бі-
лімі институты – еліміздегі ғана емес, 

Анар ФАЗЫЛЖАН, А.Байтұрсынұлы атындағы Тіл білімі институтының директоры:

ҚАЗАҚ ТІЛІН 
әлемде қазақ тілін зерттейтін бірден-бір 
мекеме. Иә, елде ана тілімізді зерттейтін 
кішкентай орталықтар, жоғары оқу орын-
дарында арнайы кафедралар бар. Ал 
Ахмет Байтұрсынұлы атындағы Тіл білімі 
институты – қазақ тіл ғылымы деген 
ғылымның бір саласының жан-жақты әрі 
әлемдік талаптарға сай дамуына жауап 
береді, әлемдік лингвистиканың бір тар-
мағы саналатын қазақ тіл ғылымын сол 
әлемдік лингвистикадағы барлық тың 
бағыттары бойынша дамуына үздіксіз 
үлес қосып келе жатқан бірден-бір ғы-
лыми мекеме. Тәуелсіздік алғаннан кейін 
институт ғылым саласын дамытуға 
қатысты миссиясына тағы бір үлкен мис-
сияны қоса жүктеп алды. Ол – мемлекеттік 
тіл ретіндегі қазақ тілінің ғылыми линг-
вис тикалық базасын қалыптастыру, же-
тілдіру, үнемі толықтырып, дамытып 
отыру. Мемлекеттік тіл болу үшін бірнеше 
шарт бар. Оның демографиялық, құ-
қықтық базасы бар. Соның ішіндегі ең 
мықты базасы, ол – ғылыми лингвисти-
калық база, яғни сол тілде коммуника-
цияны жүзеге асыратын қауымдастыққа 
тілдің нормаларын к#рсетіп отыратын, 
тілдің стандарттарын белгілеп отыратын 
құралдар аса қажет. Осы құралдардың 
барлығының академиялық деңгейдегі 
нұсқаларын Тіл білім институты әзірлеп 
келеді. Ол – қазақ тілінің орфографиялық 
с#здігі, синонимдер с#здігі, біртомдық 
үлкен түсіндірме с#здік, онбестомдық 
иллюстративті түсіндірме с#здік, терми-
нологиялық с#здік. Орфографиялық 
анықтағыш, орфоэфиялық с#здік, теңеу-
лер с#здігі, академиялық грамматикалар 
және тағы да басқа ортологиялық норма-
тив тік тілдік құралдар. Осылардың барлы-
ғын қазақ тілі бойынша институт әзірлеп, 
қалың жұртшылыққа ұсынып отыр. 

Институт бұл жұмыстармен үздіксіз 
ай налысады. Соңғы кезде институт жүр-
гізіп жатқан зерттеулердің ауқымы #те 
кең. Мәселелері әртүрлі, жан-жақты, 
се бебі институт қазақ тіл ғылымының 
әлем дік лингвистикадан кенжелеп қал-
майтындай дамытуға жауапты. Біз мұндай 
зерттеулерді гранттық жобалардың не-
гізінде жүзеге асырып отырмыз. Соңғы 
кездері Ғылым және жоғарғы білім ми-
нистрлігінің, Ғылым комитетінің қол-
дауы мен институт бірнеше гранттық жоба 
ұтып алды. Сондай-ақ Президентіміздің 
тікелей қолдауымен базалық қаржылан-
дыру болып табылатын іргелі зерттеулер 
жобасында да жұмыс атқарып жатыр. Бұл 
біз үшін қуанышты жаңалық болды. Бұған 
дейін институт ғалымдарында тұрақты 
жалақы болмаған. Іргелі зерттеулердің 
арқасында ғалымдар тұрақты еңбекақы 
алып жүр. Қазіргі кезде институттың 
гранттық жобалары жан-жақты зерттеуге 
арналса, бағдарламалық-нысаналық 
қаржыландыру зерттеулері негізінен 
қазақ тіліне деген қоғамның сұранысын 
#теуге бағытталады. Мәселен, қазақ 
мәтіндерін қағаз нұсқадан электронды 
нұсқаға айналдыру #те #зекті. @йткені 
қазір электронды мәтіндерді түзеу, 
#ңдеуге сұраныс жоғары. PDF нұсқадан 
Word-қа ауыстырған кезде орта есеппен 
бір беттен 8 қате кетеді екен. Мұндай 
болмас үшін біз «қазақ мәтіндерін авто-
матты тану» жобасын жүзеге асырып 
жатырмыз. Нәтижесінде, алынған IT 
әзірлемелер PDF нұсқадан Word-қа 

ЦИФРЛАНДЫРУЫМЫЗ КЕРЕК

қатесіз айналдыруға септігін тигізеді. Осы 
жобаның нәтижесінде мәтіндер ге қатыс-
ты ақпаратты қоса беретін бағдарлама 
жасалады. Мысалы, қазір электронды 

кітапханалар #те к#п. Олардың 
кітаптарын тек суреттен оқи аласыз. 
Оқып оты рып, бір с#зге қатысты 
қа жет ті ақпаратты #зіңізге белгілеп 
ала алмайсыз. Біздің жасап жатқан 
жоба нәтижесінде элек тронды 
кітап ханадағы кітаптар «тіріледі». 
Оқыр ман кітап оқып оты  рып, кез 

кел ген с#зін тін туір  мен басып, 
ақ па рат ала алады. Со ны-

мен қатар инс ти тутта 
ға лым да рымыз жи на-

ған 7 мың нан астам 
кі  тап қоры бар. Бұл 
кітап хананың қа ғаз 
н ұ с  қ а с ы н  к # р у 
үшін еліміз дің түк-
пір-түк пі  р інен 
зерт теу ші лер бізге 
ар на йы келеді. 
О л а р   д ы ң  о с ы 
м ұ қ   т а ж     д ы ғ ы н 
жеңіл  дету үшін 
біз элек тронды 
тіл   танымдық кі-
тап  хана (http://
t b i k i t a p . k z / ) 
әзір ледік. Инс-
титут – қазақ 

с#зінің шырақ-
шысы. 6р с#здің 

к о н  т е к с і н  т і р к е п 
отыру – ғалымдардың 

міндеті. Бұрын техника дамымаған кезде 
біз әр с#зді қолмен жазып, қимақағаздарға 
жинайтынбыз. 1940 жылдардан бері 
жиналған қи мақағазардың саны 5 
миллионға жуық. Оларды қағаз нұсқада 
сақтау #те қауіпті. Сондықтан оларды 
цифрландыруды да қолға алдық. 1-2 ай 
к#лемінде бұл жұ мысты аяқтаймыз. Қазір 
институтта tbikartoteka.kz атты сайт бар. 
Осы сайтта жаңағы карталар цифрланған 
сурет форматында тұр. Кез келген с#зді 
іздесеңіз 1940 жылдан бергі ғалымдар 
жинаған контекстерді таба аласыз. Сонда 
қазақ с#зінің құбылған, құлпырған 
бақшасында жүргендей боласыз. Кейбір 
с#зге үш жүздей қимақағаз жиналған, ол 
с#здің мағынасы әрбір тарихи кезеңде 
#згеріп отырғанын да аңғаруға болады. 
Бұл қимақағаздарды жинау 1990 жыл-
дардың соңы мен 2000 жылдардың басын-
да тоқтады: компьютер келгеннен кейін 
әр с#з электронды түрде жиналды. 

Институт алдағы уақытта нейролинг-
вис тикалық, психолингвистикалық, 
соцолингвистикалық зерттеулерді жетіл-
діруді мақсат етіп отыр. Сол үшін бірнеше 
гранттық жобалар мен бірнеше бағдар-
ламалық нысаналы қаржыландыру жо-
балары берілді. Егер осы жобаларды ұтып 
алып жатсақ, ендігі кезекте біз қазақтілді 
қауымның санасындағы тіл арқылы тір-
келген құндылықтар жүйесін, ұғымдарын, 
түсініктерін, стереотиптерін анықтай 
алатын боламыз. Қазақстандағы қостіл-
ділік мәселесі, қоғамдағы қазақ тілінің 
кейбір салада жақсы дамып, ал кейбір 
салада дамымай қалу себебінің әлеуметтік 
және психологиялық, нейрологиялық 
негіздерін анықтаймыз. 

ЖАС9СПІРІМДЕРГЕ ҒЫЛЫМИ 
КОНТЕНТ ҚАЖЕТ

– Тіл маманы ретінде қазақ тілінің ғы-
лым тіліне айналуына не кедергі деп ой-
лайсыз? 

– Кез келген тіл ғылым тіліне айналу 
үшін сол тілде с#йлейтін мәдени қауым-
дастықтың ғылыми санасы мықты болуы 
керек. Қазір ғылыми сана ойсырап тұр. 
Оны қайдан білдік? Қоғамның санасы 
тұтас болғанымен бірнеше элементтердің 
#зара әрекеттестігінен тұрады. Қоғамдық 
сананың эстетикалық, тарихи, ғылыми, 
діни, құқықтық, экономикалық сияқты 
бірнеше элементі бар. Олардың барлығы-
ның деңгейін, сапасын тілдегі к#ріністе-
рінен айқындауға болады. Қазіргі кезде 
қазақтілді қауымдастықтың ғылыми 
санасы әлемдік дамыған басқа ұлттардың 
ғылыми санасынан т#мендеп тұрғанын 
тілдік фактілерден к#реміз. Мәселен, 
қазақ тіліндегі жаратылыстану, техника, 
инженерия саласында терминдер саны аз. 
Бар терминдердің қоғамға түсініктілік 
деңгейі де т#мен. Міне, бұл ғылыми сана-
ның әлсіздігінің к#рсеткіші. 

– Сонда ғылыми сананы к�теру үшін не 
істеу керек? 

– Ол үшін қоғамның ғылыми санасын 
к#теруге арналған түрлі шаралардың 
кешенді жүйесін жүзеге асыру керек. 
Арнайы ұлттық бағдарлама болуы қажет. 
Біз осы тұста Президентіміздің универ-
ситеттердің жетекші шетелдік жоғары оқу 
орындарымен коллаборациясын, сол 
сияқ ты ғалымдарымызды шетелдік зерт-
теу орталықтарына тағылымдамаға жібе-
ретін «500 ғалым тағылымдама» жобасын, 

Президент жанынан арнайы ғылым және 
технология саясаты ж#нінен комиисия 
құрған қадамдарын толықтай қолдаймыз. 
Мұның бәрі ғылыми сананы к#теруге 
арналған шаралар. Ғылыми сана тек сол 
саладағы мамандардың біліктілігімен 
немесе санын арттырумен к#терілмейді. 
Ғылыми сана әртүрлі бүкіл қоғамдағы тіл 
иелмендерінің ішінде әртүрлі ғылым 
сала сындағы спецификациялық білім-
дерді жаппай түсіне бастаған кезде к#-
теріледі. Кеңестік кезеңде біз несие, 
несиегер, борышкер, банк, банктік жүйе 
сияқты қазір екінің бірі түсінетін қар-
жылық саланың терминдерін білген де 
жоқпыз. Қазір бұл терминді кішкентай 
бала да түсінеді. Яғни, біздің қаржылық 
санамыз, экономикалық санамыз бір-
шама #сті. Дәл сол сияқты саяси санамыз 
да #сті. Біз қазір саяси басқаруға қатысты 
құрылымдар мен түсініктерді білеміз. Тура 
осылай ғылыми терминдерді жаңадан 
ашылған ғылыми жаңалықтарды жалпы 
қоғам ішінде түсінетіндер саны к#бейген 
кезде ғылыми сана к#теріледі. Баланың 
ғылыми санасы 9-12 жасынан бастап қа-
лыптасады. Жас#спірімдерге солардың 
тілінде әзірленген ғылыми контент керек. 
Бірақ бізде ондай телеарна да, журнал да 
жоқ. Мен тек National Geographic журна-
лын атап айта аламын. Бірақ олардың 
таралымы да #те аз. Балаларға арналған 
ғылыми шаралардың кешенді жүйесі мен 
білім беру бағдарламасы керек. Сабақтан 
тыс уақытта да баланың ғылыми санасына 
әсер ете алуымыз қажет. Бұлардың бар-
лығы қазақ тілінде жүргізілуі керек. 

ІЗДЕНІСТІҢ Б>РІ Н>ТИЖЕЛІ
– Президентіміз латын графикасына 

к�шу процесінде асығыстық танытпау 
керектігін ескертті. Сонда осы уақытқа 
дейінгі атқарылған жұмыстар нәтижесін 
бермегені ме? 

– Осы уақытқа дейін атқарылған 
жұмыстар нәтижесіз деп айта алмаймын. 
@те нәтижелі болды. Латын графикасына 
қатысты зерттеулер тікелей әліпби рефор-
масына қатысты ғана емес, сонымен бірге 
жалпы тілтанымдық үлкен теория лық-
практикалық тәжірибе жинақтауға, тіл 
ғылымының к#птеген саласы бойынша 
тың білімдер жүйесін анықтауға к#мек-
тесті. Сондай-ақ осы істі жүзеге асыру 
ба рысында қазақ лингвоортологиясы, с#з 
мәдениеті, жазу теориясы, қазақ жазуы-
ның тарихы сияқты тіл ғылымының сала-
ларында бұрын соңды болмаған экспери-
менттер #ткізуге, жаңа әдістемелер мен 
әзірлемелер жасауға, теориялық шешім-
дер табуға септігін тигізді. Тілтанушыла-
рымыз қоғамға реформаның қажеттелігі, 
мәнісі мен барысын насихаттау арқылы 
қоғаммен коммникация жасаудың мол 
тәжірибесін жинақтады. Қоғам да бұл 
коммуникациядан байыды, себебі к#п 
жыл бойғы насихат жұмыстары #з жемісін 
берді, қоғамның тілтанымдық санасын 
к#теруге түркі болды. Бұған дейін біздің 
қоғам дыбыс деген не, әріп деген не, 
олардың #зара қатынасы қандай, қазақ 
жазуының тарихи кезеңдеріндегі гра-
фикалары қандай болды, ұлттық жазу 
сипаты қандай болу керек, т#те жазу 
дегеніміз не, А.Байтұрсынұлының жазу 
реформасының #зіне дейінгі жазулардан 
ерекшелігі қандай деген сияқты к#п 
мәселеде жаппай алғашқы түсініктердің 
#зінен мұншалықты хабардар емес еді, бұл 
сияқты басқа да тілтанымдық білімдермен 
қоғам танымы толығып, кеңейді. Сон-
дықтан пайдасы #те зор болды. 

ОТАНДЫҚ КИНОТУЫНДЫЛАРДЫҢ 
ТІЛІ ШҰБАРЛАНЫП КЕТКЕН

– Құрылтайда к�терілген тағы бір 
мәселе – отандық киноны дамыту. Дегенмен 
қазір киносыншылар да, тіл мамандары да 
отандық кинодағы тілдің жұтаңданып 
кеткенін жиі айтады. Бұл уақытша құбылыс 
па? 

– Бір қызығы, шетелдік кинолардың 
қазақша дубляжының сапасы отандық 
фильмдердің тілінің сапасынан әлдеқайда 
жоғары. Сондай-ақ вульгаризмдерден ада. 
Бір #кініштісі, отандық кино туындылар-
дың тілі шұбарланып кеткен. Кинотуын-
дыны бастан-аяқ қазақша к#ре алмайсыз. 
Кейіпкерлері жартылай қазақша, жар-
тылай орысша с#йлейді. 6рине, бұл 
режиссердің қазіргі қоғамды к#рсеткісі 
келген шешімі болуы да мүмкін. Себебі 
қазір қоғамда екі тілді араластырып 
с#йлеу үрдіске айналған. Бірақ кинокейіп-
керлерінің тілі не толық орысша емес, не 
толық қазақша емес. Бір с#йлемнің ішіне 
бірнеше тілде с#з қосады. Мұндайларды 
ғылымда «жартыкеш тіл иелмендері» деп 
атайды. Ғылымда жартыкеш тіл иелмен-
дерін қоғам даму тұрғысынан #те пәс, 
т#мен бағалайды. Бұлар толыққанды 
тілдік тұлғаға қарама-қарсы қойылып, 
оның оппозиті ретінде қаралады. Тіл 
иелмендері нің жартыкештігі – кез келген 
тіл #мір шеңдігіне т#нген қауіп. Сон-
дықтан кино гер лер жартыкештікті 

насихаттамауы керек. Бұл мәселе ғалым-
дарды да маза лайды. 6рине, кино #мірдің 
проекциясы болуы керек. @мірдегі 
құбылыстар мен адамның әлеуметтік-
психологиялық типтері к#рсетілуі қажет. 
Бірақ осы жа ғым сыз үрдістің кинотеатр-
ларда к#пші лікке ұсынылып жатқан жаңа 
отандық кинолардың бәрінде жаппай 
орын алып кеткені қынжылтады. 

Мұндай кинолардың және дені коме-
дия болып кетті. «Келинка», «Бейшараш-
ка» сияқты жартыкеш атаулар да мақта-
нып, үлгі тұтатын нейминг кейс бола ал-
майды. «–ка» деген орыс тілінің кішірейт-
кіш жұрнағы, әдетте беделі жоқ, әлеу-
меттік мәртебесі с#йлеп тұрған адамнан 
жоғары емес, нысандарды кішірейтіп 
атауға жұмсалады. Тіпті, кейде осы 
жұрнақты пайдаланып орыс тілінде ит-
мысықтың атаулары жасалады: Белка, 
Стрелка, Мурка. Ал біз осы жұрнақты 
апарып ата, апа, әже деген ең құнды 
азаматтық институттарымыздың атына 
жалғап, «Аташка», «Апашка», «6жешка» 
деп, бұны үнемі теледидардан, кинодан, 
насихаттап жатамыз. Бұл мақтанатын 
құбылыс емес. Бұрынғы фильмдерді 
к#ргенде құлағыңның құрышы қанатыны 
рас. Ол кездің киносындағы кейіпкерлер-
дің де, сыртқы дауыстардың тілі де #те 
шұрайлы, ауызша с#з нормасын сақтаған, 
с#зсаптамы жатық үлгі боларлық тіл еді. 
Мысалы, мен шетелдіктерге қазақ тілін 
үйреткенде осы кинофильмдерді к#рсетіп, 
кейіпкерлердің с#зі арқылы орфоэпияны 
түсіндіретінмін. Бізге осындай туындылар 
қажет. 
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– Қазіргі Z ұрпақтың с�йлеуі, с�з 
қолдануы б�лек әлем дерсіз. Тілдерінде 
трендке айналған сленг с�здерді жиі қол-
данады. Бұл мәселе қазақ тілінің болаша-
ғына к�леңкесін түсіре ме?

– Иә, қазіргі ұрпақтың тілінің жұпыны 
болып бара жатқанын тек қазақ ғалым-
дары ғана емес, дамыған елдердің ғалым-
дары да к#теріп отыр. Бұл жаппай қарқын 
алған құбылыс. Тілі кеш шығып жатқан 
бүлдіршіндер к#бейді деп дабыл қағып 
жатқандар бар. Бұл маған ақпаратты 
қабылдаудың визуалды формасы басым-
дық алып кеткенімен байланысты болып 
к#рінеді. Ақпаратты ұзақ уақыт тек 
визуалды тұрғыда ғана қабылдап, с#з ар-
қылы ақпарат алу уақыты азайған баланың 
тілі де кеш шығады. 

Байырғы кезде ақпарат алудың ең 
тиімді әрі жалғыз әмбебап жолы вербалды 
(с#з арқылы) коммуникация болған, сол 
кездегі қазақтардың туабітті с#зге ше-
шендігі мен шеберлігі туралы шетелдік 
ғалымдардың #зі к#п жазғанын білеміз. 
Дәстүрлі қазақ мәдениетінде бала тәр-
биелеудің алғашқы кезеңі – вербалды 
кезең болған, яғни с#з арқылы тәрбиелеу. 
Мұны жүзеге асыруда әжелер институ-
тының функциясы жоғары болатын. Бала 
кішкентай кезінен 3-4 жасқа дейін әже-
сінің бауырында жүріп, ертегі тыңдаған, 
әңгімелескен. Содан кейін барып визуал-
ды кезеңге #тіп, к#збен к#ру арқылы ақ-
па рат қабылдаған. Ол кезде бала тәрбие-
сіне атасы араласқан. Баланы атқа отыр-
ғызып, садақ жонып үйреткен, #зімен 
бірге барлық жиын-тойға апарған. Қазіргі 
заманның балаларында вербалды тәрбие 
кезеңі әлсіз болып тұр. Балабақшаға бар-
майтын балалардың саны да елімізде к#п. 
Оларды смартфон, интернет, әлеуметтік 
желі тәрбиелеп жатқаны #тірік емес. Ал 
смартфондағы ақпарат тек вербалды түрде 
жүзеге аспайды, к#біне визуалды түрде 
беріледі. Бала тілінің кеш шығуының се-
бебі осы болса керек. Бұдан да қорқыныш-
тысы – ана тілінде емес, #зге тілде шығуы. 
@йткені смартфонда қазақша контент 
ағылшын, орыс сияқты тілдердің контен-
тімен салыстырғанда саны мен сапасы 
жағынан әлі де к#п жетілдіруді, жақсарту-
ды қажет етеді. Дегенмен балада жазық 
жоқ, ата-ананың тәрбиесі мен жігері 
болса, кез келген жағдайда ана тілін #з 
отбасында т#рге шығаруға болады деп 
ойлаймын.

Жас#спірімдер тілінде сленгтің к#п 
екені рас. Бір қызығы, олардың дені жап-
пай халықаралық сипат алып, тіл-тілге 
ортақ ағылшын тіліндегі жаргонизм-
дермен толығып келеді, себебі бұлар 
ғаламтор арқылы виртуалды коммуни-
кацияда қалыптасып отыр. Менің ойым-
ша, жас#спірімдер сленгі тіл иелменінің 
тілдік #міріндегі уақытша құбылыс. 
@йткені жас#спірім психологиясы 
бойынша олар #зін жаңа тұлға ретінде 
қоғамға мойындату үшін ерекше болып 
к#рінуге тырысады, сол ниетін әдеби 
нормада жоқ, жаппай қолданыстағы 
тілден айырым тілде с#йлеу арқылы бе-
кіткісі келеді. Уақыт #те келе, жас#спірім 
ересек #мірге қадам басқанда, сленг пен 
жаргондар оның тілдік кеңістігінен 
ығысып кетеді.

– >ңгімеңізге рақмет!!

Сұхбаттасқан К�ктем ҚАРҚЫН

�лтты� ��ндылы� ты� негізгі к�ретамыры – 
оны� ана тілі. Заман талабына сай тіл де 
жа!андануды� �рдісіне ілесіп, дамып отыруы 
керек. $аза� тіліні� к�нделікті �олданысын 
зерттеп, %ткенін саралап, болаша'ын 
ба'дарлап ж�рген бірден-бір орталы� – 
Ахмет Байт�рсын�лы атында'ы Тіл білімі 
институты. Біз институт директоры Анар 
Фазылжан'а хабарласып, �аза� тіліні� 
келешегі мен �азіргі мәселелері жайлы 
ә�гімелестік.



МӘСЕЛЕ
№79 (4327) 

20 ШІЛДЕ 2023 БЕЙСЕНБІ 5

Айнала тол	ан 
ауіп-
атер 
о-
	амда ата-ананы� да к��ілі ала�. За� 
�стемдігі  бала 
�
ы	ын ая

а 
тапта	андар	а әлсіз бол	ан т�ста 
баламызды 
ор	ауды� бар амалын 

арастырып, 
ауіпсіздігін хал-

арекетімізше ба
ылаудан бас
а 
шарамыз да 
алма	ан секілді. 

Жақында Орталық Азия психоанализ 
институтының директоры, психоаналитик 
Анна Құдиярованың «Үнсіз педофилия» 
кітабын оқып шықтық. Ондағы педофилия 
құрбандарының тағдыры бірінен бірі "теді. 
Балалық шақтың бал дәмін татып 
к"рмеген, к"ктей солған тағдырластардың 
айтқан әңгімелері "не бойыңды қарып, "з 
баласына қиянат қылған құбыжық әке, 
жалған намыс үшін жиіркенішті істі 
жасырған жақын жандардың іс-әрекетін 
мүмкін еместей елестетуге тырысасың. 
Бірақ бұл – біз "мір сүріп отырған бүгінгі 
қоғамның ащы шындығы. 

Кітаптағы алғашқы кейіпкердің әң-
гімесі естіген жанды есеңгіретіп жібереді. 
Сырттай тәрбиелі, "негелі отбасындағы 
қыз баланың аянышты тағдыры естіген 
жанның денесін тітіркендіреді. Оның 
"міріне балта шапқан "зге емес, "з туған 
әкесі. 

«0кеміз бүкіл ауылға сыйлы адам бол-
ды. Беделді қызметкер, сырт к"зге сабыр-
лы, ақылды адам. Оны бәрі құрметтейтін. 
Адамдар одан жиі келіп ақыл-кеңес 
сұрайтын, "тініш айтатын. К"бі оған риза 
болатын. Себебі әкеміз к"п адамға ақылын 
айтып, қаржылай да к"мек беретін еді. 
Анам үй шаруасындағы әйел болды. 
Анамды да бәрі жақсы к"ретін. Ол қонақты 
қарсы алып, шығарып салудан шарша-
майтын. Сырттан келген адамға ешқашан 
қабақ шытпайтын. Үйге келген қонақтар 
отбасымыздағы жағдайға тамсанып, 
мақтап кететін. Ал әжемізді бәрі ауылдың 
анасындай құрметтейтін. Үйге келген 
қонақтар бізді к"ріп «Не деген тәртіпті 
балалар! Осындай жақсы тәрбие берген 
сіздер – мықты ата-анасыздар!» деп әке-
шешемізді мақтайтын. Міне, біз осылай 
сырттай "те тамаша, мәдениетті отбасы 
болып к"рінетінбіз. Бірақ "зге адамның 
бәрі отбасымыздың сыртқы к"рінісін ғана 
к"ретін. Ал ішкі к"рінісі мүлде басқаша еді. 
0кеміз "згелерге мейірімді болғанымен, 
үйде "те қатыгез болды. 4згелерге ақылды 
бо лып к"рінгенмен, "з үйінде ақылға сый-
майтын істер жасайтын», – деп бас талады 
кейіпкердің әңгімесі. Шын мәнінде сырт 
к"зге шаттық пен бақытқа толы шаңырақта 
күн сайын тұрмыстық зорлық-зомбылықтан 
зардап шеккен отбасы мүшелерінің сүреңсіз 
"мірі "тіп жататын. Құлдыраңдап жүгірген 
құлыншақтай қызына кішкентай күнінен 
қорлық к"р сеткен құбыжық әкені жалған 
намысты бірінші орынға қойған әжесі де, 
қамшыға әбден еті үйренген анасы да 
тосқауыл бола алмаған. 

Ал сегіз ағайынды баланың ішіндегі ең 
әлсіз, аурушаң тағы бір кейіпкер қызды 
сегіз жас үлкен "з туған ағасы екі жыл бойы 
зорлап келген. Қаршадайынан қорлық 

к"рген бүлдіршін "зін «ермек еткен» аға-
сымен бір шаңырақ астында «тату-тәт ті» 
"мір сүруге тура келген. Маманның с" зін-
ше, бұл да ата-ананың жауапкершілікті 
иы  ғынан алып тастағанының, ұл-қыздың 
тәрбиесіне жете к"ңіл б"лмегенінің кесірі. 

«Ұл мен қызды б"лек жатқызбаған. 
Олар "сіп келе жатқанда ашық с"йлеспеген. 
Ер баланың бойына ағалық қасиетті 
дарытпаған. Қыз балаға қарындас бола білу 
керек екенін түсіндірмеген. Олардың ара-
сындағы шекараны белгілемеген. Жыныс-
тық тәрбие бермеген. Біз жыныстық 
тәрбие деген с"зден қашамыз, қорқамыз. 
Ал шын мәнінде бұл – "те қажет әрі 
түсіндірілуі керек нәрсе. Міне, сол нәрсені 
ата-ана дер кезінде айтпағандықтан осын-
дай жағдайлар болып жатыр. 0ке "сіп келе 
жатқан ұлмен, шеше қызбен с"йлесетін 
болса, мұндай жағдай бәлкім, азаяр ма еді, 
мүмкін, тіпті болмас па еді?! 0йел мен 
еркек бір-бірімен арпалысып, ырылдасып 
жүреді. Ал мына жақта туған бауырлар бір-
біріне қиянат жасап жатыр», – дейді Анна 
Құдиярова. 

Оның айтуынша, алдына келген жәбір-
ленушілердің к"біне жыныстық зорлық-
зомбылық отбасы мүшелері тарапынан 
жасалады. Сол себепті ол «отбасындағы 
үнсіз педофилия» деген терминді енгізгенін 
айтады. «Үнсіз» болатын себебі де сол, үй-
дегі озбырлықты жалған ұят арқылы бүрке-
мелеп, педофилия жабулы қазан күйінде 
қалып, жалпыға жария болмайды. 0сіресе, 
бұл «ұят» дегенді алдыға қоятын қазақ қо-
ғамында теріске шығарылып, моральдық 
тұрғыда қатаң айыпталатынын айтады.

ІШКИІМ ЕРЕЖЕСІН 
БІЛУ КЕРЕК

Анна Құдиярова «үнсіз педофилияны» 
болдырмау үшін бүгінгі ата-ана балаға 
жыныстық сауаттылық туралы айтып, 
ішкиім ережесін түсіндіру керегін айтады. 
Балаға к"шеде немесе әлеуметтік желіде 
бейтаныс адаммен таныспаудан бастап, 
арақашықтықты сақтау, б"где адамға 
жоламау, таныс адаммен де бейберекет 
с"йлеспеу, "зге адаммен бірге подъезге, 
лифтке кірмеу керек екенін жиі айту керек 
екенін жеткізді. Ең дұрысы, баланы к"шеге 
жалғыз жібермеген ж"н. Яғни, бала "зі 
танитын және танымайтын адамдардың, 
әсіресе денеге қатысты қай жеріне қол 
тигізуге рұқсат ететінін, қай жеріне қол 
тигізуге рұқсат етпейтінін біліп "суі керек. 
Бұл туралы балаға ерте жасынан бастап 
сурет салу немесе ойын түрінде түсіндіріп, 
сырлас адам ретінде тәрбиелеу маңызды. 

0леуметтік желілер де бала үшін қауіпті 
болуы мүмкін. «Виртуалды зорлық-зом-
былық» жағдайында физикалық байла-
ныстар болмауы мүмкін, бірақ құқық 
бұзу шымен қарым-қатынас баланың 
психика сына зиян келтіреді. Сол үшін ата-
ана баласының интернетте кіммен араласа-
тыны туралы хабардар болуы керек. Қа-
рым-қатынастың мазмұнын білу маңыз ды. 
Маман балаға "зі тұратын мекенжайы, 
те лефон н"мірі, оқитын мектебі және бас-
қа да жеке басына қатысты ақпараттарды 
әлеуметтік желілерге жазуға болмайтынын, 
желіге қандай фото-видеоларды жария-
лауға болатынын бірге талқылауға кеңес 
береді. 

«Кішкентай бала педофилдің кім 
екенін түсінбейді. Мұны балаға егжей-
тегжейлі түсіндірудің қажеті жоқ. Ата-
аналардың к"бі баласын отырғызып қойып 
«Ешқашан, еш уақытта б"тен адамның 
соңынан еріп кетуші болма!» деп ақыл 
айтады. 4кінішке қарай, бала мұндай 
ақылды ұқпайды. «Ешқашан, ешкімнің, 
б"тен адамның» деген с"здерді айтқан 
кезде балаңызға «ешкім», «б"тен адам» 
дегеннің кім екенін нақты айтуыңыз керек. 
Мысалы, к"рші Айгүл апайдың үйіне 
жалғыз баруға болмайтынын, к"рші 
ауылдағы Берік ағаның артынан еріп кете 
беруге болмайтынын нақты айтқан дұрыс. 
Есік ашуға, сенім артуға болатын жақын 
жандардың кім екенін де нақты айтқан 
ж"н», – дейді психоаналитик. 

Ата-ана бойындағы қорқынышты 
балаға дарытпау қажет. Тіпті, педофил 
туралы түсіндірген кезде «Балаларды құ-
шақ тағанды жақсы к"ретін адамдар бола-
ды екен. Сен менің тәтті балапа нымсың, 
сондықтан сен үшін алаңдаймын. Бетіңді 
кім к"рінгенге иіскетпе» деген с"здермен 
жұмсартып түсіндіруге кеңес қылады. 
Себебі қылмыскер – сырт к"зге қарапайым 
адам. Балаға осыны да түсіндіру керек. 
Кішкентай бала қылмыскер деген қара 
к"зілдірік таққан, қара киім киіп алған, 
қолында пышағы немесе тапаншасы бар 
қатігез адам деп ойлайды. Сондықтан 
қылмыскер қарапайым киінген ер, әйел 
немесе жас"спірім де болуы мүмкін екенін 
түсіндірген ж"н. Олардың балаларды тәтті 
беріп, сүйікті ойыншығын беретінін айтып 
алдайтынын анық айтқан абзал.

ЖАУ ЖАР АСТЫНДА 
БОЛСА ШЕ?

Балаға жақын адамдардың да оның 
денесіне қол тигізуіне болмайтынын және 
ешкім оны «жаман баласың», «ұятсыз 
баласың» деп мазақтауға болмайтын 
түсіндірген дұрыс. Туысқанымен ара сын-

дағы «құпия» етіп айтқан кез келген дү-
ниені айтып отыруын құлақтандыру қажет. 
Баланың мінез-құлқын қадағалап, қорлық 
к"ргенін аңғарған кезде ашуға бой алдыр-
май с"йлесу маңызды. Оның "зін кінәлі 
сезінуіне жол беріп, к"п сұрақтың астына 
алу, жағдайды естіген кезде к"з жасқа ерік 
беру баланың жүрегін ауыртып, "з дертін 
"зіне алып қалуға әкеледі. Бар болғаны кез 
келген қиыншылықта қамқор ата-ана 
болып, қылмыскердің жазасыз қалмайты-
нын айтып түсіндіру.

«Балаларды басқа адамдармен, жақын 
туыс болса да қалдырмау, кішкентай 
кезінде жыныс мүшелерін анасынан басқа 
ешкім жуындырмау, анасының «менен 
басқа ешкім ұстамауы керек» деп түсіндіруі, 
жуындырар кезінде "зінің де рұқсат сұ-
рауы, жыныс мүшелерің тек "зінікі еке нін 
ұғындыру қажет. Сыртқа шыққан сайын 
қауіпсіздікті әрдайым құлағына құйып, 
баламен арадағы сенім к"пірін орнатуға 
дер кезінде к"ңіл б"лу маңызды», – дейді 
Анна Мергенбайқызы.

 Алайда ішкиім ережесі де педофилден 
100 пайыз қорғануға мүмкіндік бермейді 
екен.

 «4кінішке қарай, заң әлсіз елде педо-
филдер кез келген балаға қауіп т"ндіретін 
болып тұр. Сондықтан қазіргі қоғамда бір 
баланың соңында бір ересек адамды 
міндеттеп, жауапкершілігін сол адамға 
жүктеп қою керек дегенді айтады. «Біздің 
кезі мізде ата-ана бейқам болды. Даңғара-
дай үйге баланы күзетші етіп қалдырып 
кететін. Ал бүгінгідей қауіп-қатер толған 
қоғамда баланы балаға қарату қорқы-
нышты. Жасына сай емес жауапкершілік 
беруі орны толмас "кінішке алып келіп 
жатыр. Ал үйдегі педофилияны баланың 
денесінен байқамау мүмкін емес. Денесін 
былай қойғанда, бала мінезінің "згеруін 
бірден білуге болады. Ересек адам іші алай-
дүлей болып жүрсе де сыртқа сыр білдірмеуі 
мүмкін. Бірақ балаларда бұл бірден бай-

қалады. 4кінішке қарай, отбасындағы 
кикілжің к"п ата-ананың иегінің астын-
дағыны к"рмеуге себеп болып жатыр. 
Менің тәжірибемде бір қыз аяғы ауыр 
болып қалған. Жігіті «"зіңе, балаңа бір 
нәрсе істеймін» деп қысым к"рсетіп 
келген. Қызының жүктіліктің 7 айлығында 
жүргенін білмеген. Демек, ата-анасының 
"здері ауыр психологиялық жағдайды 
бастан "ткеріп жүрген. Сондықтан бала-
ның мінез-құлқын, жүріс-тұрысына талдау 
жасауда ерлі-зайыптылардың бір толқында 
болуы маңызды», – дейді психолог Сая 
Бақимова.

Одан б"лек, баланың кішкентай 
кезіндегі қателігіне қаталдықпен емес, 
түсіністікпен тәрбиелеуге к"ңіл б"лген 
абзал. Маман бұл баланың есейгенде де кез 
келген нәрсені үлкендерге қорықпай 
айтуға септігін тигізетінін айтады.

 Техниканың мүмкіндігін пайдаланып, 
бейнебақылау орнатып, түрлі қосымша-
ларды жүктеп, ұл-қызымызды қауіптен 
қорғап баққымыз келеді-ақ. Бірақ... Иә, 
бірақ к"зіміздің қарашығы – балалары-
мызды сыртқы қауіп-қатерден қорғап 
жүріп, к"пшілігіміз туғанымызды "з 
қолы мызбен педофилдердің қолына 
"зіміз тап сырып бере салғанымызды 
байқамайды да екенбіз. С"йте тұра 
"зіміздің іс-әре кетімізді ақтап алып, 
құрбандыққа айнал ған баланың ба-
сындағы қайғысын, жүрек тегі мұңы мен 
жанарындағы м"лдіреген жасты да 
байқауға к"ңіл де, кейде уақыт та б"луге 
шамамыз келмей жатады. Мұны қазіргінің 
қауырт тірлігімен түсіндіріп, тағы да 
"зімізді ақтап әлекке түсетін шы ғар мыз. 
Алайда балалардың болашағына балта 
шауып, "мірін "ксікке толтырғаны мыз ды 
былай қойғанда, үйдегі үнсіз пе дофи-
лияның салдарын к"рген бүгінгі бала 
ертеңгі педофил болмасына кепілдік жоқ 
екенін түсінер уақыт әлдеқашан жеткен 
жоқ па екен?!

ҚОРҒАНЫМ БОЛШЫ, ҚОРҚАМЫН...

Со�	ы жылдары «Жа�а %а-
за
стан» 
�ру жолында к�птеген игі 
істі� жоспарлары бекітіліп, оны� 
негізін 
алау ж�мыстары ж�нінде 
т�шымды ойлар айтылып келеді. 
Осы т�р	ыда әр азамат Отан	а �з 
м�мкіндігінше 
ызмет етуге тиіс. 
Б�л идеяны� т�п негізі елімізді� 
әрбір азаматын отаншыл, ж�регінде 
ізгілік дәні егілген азат ойшыл, 
білімді, жа�ашыл болу	а �ндейді. 

Мемлекеттің басты капиталы адам 
болса, әр адамның азамат болып "сіп, 
қалыптасуының басты баспалдағы – 
отбасыдан басталатыны рас. 2013 жылдан 
бастап қыркүйек айының әр жексен-
бісінде елімізде Отбасы күні атап "тіледі. 
Бұл да елімізде отбасы құндылығының 
жойылмағанының к"рінісі. Отбасында 
бала алғаш рет "мірмен, қоршаған орта-
мен танысып, мінез-құлық нормаларын 
игереді. Бұл тұрғыда отбасы құндылықта-
рының алатын орны ерекше. Отбасы 
тәрбиесі – бұл жалпы тәрбиенің ең басты 
б"лігі. Отбасы – бала бойына ұлттық 
құндылықтарды қалыптастырудың қай-
нар бұлағы, бастауы. 0р үйде балалар 
санасына ұлттық құндылықтарға деген 
к"зқарастар жүйесін, салт-дәстүрлерді, 
әдет-ғұрыптарды, даналық с"здерді, 
тыйым с"здерді сіңіретін де отбасы. Осы 
тұрғыдан отбасын ұлттық құндылықтарды 
қалыптастыратын, оларды ұрпақтан-
ұрпаққа жеткізіп отыратын ұлттық 

мәдениетті тәрбие арқылы тасымалдаушы 
орта ретінде қарастыруға болады.

Бүгін елі үшін қазақ "ркениетін да-
мыту, салт-дәстүрін, әдет-ғұрпын, тілін, 
тағы басқа ұлттық құндылықтар аясында 
кеңейту – "зекті мәселенің бірі. Сон-
дықтан алдымызда тұрған үлкен мақсат 
– ұлттық мұра құндылықтарын қазіргі 
таңның мәдени жетістіктерімен үйлестіру. 
Бұл тұрғыда отбасының беріктігі, ын-
тымағы мен бірлігінің алатын орны ерек-
ше. Мемлекет саясаты да бұл ұғымға баса 
назар аударып келеді. Мәселен, 1995 

жылы Қазақстан Президенті жанынан 
Отбасы, әйелдер және демографиялық 
саясат мәселесі бойынша кеңес құрылды. 
1998 жылы бұл ұйым ресми түрде Қа-
зақстан Президенті жанындағы Отбасы 
және әйелдер ісі бойынша ұлттық ко-
миссия болып "згерді. Тиісінше, оның 
шекарасы мен алар орны кеңейді, құ-
қықтық құзіреті "сті. Қазір комиссияның 
еліміздегі барлық облыста және Астана, 
Алматы қалаларында "кілдіктері бар. 
Ұлттық комиссияның отбасылық сая-
сатты дамыту, ұрпаққа үлгілі тәрбие беру 

ж"ніндегі алдағы жылдарға арналған 
жоспары бекітіліп, "ңірлерге таратылған. 
Соны негізге алып, облыстар "зінің "ңір-
лік ерекшеліктерін ескере отырып, іс-
шаралар жоспарын жасап, тұрақты 
жұмыс істеуде. Сонымен бірге Қазақ-
станда Бала құқығы бойынша "кілетті 
институт құрылып, 2030 жылға дейінгі 
Отбасылық және гендерлік саясатқа 
қатысты тұжырымдамасы қабылданды. 
Ұлттық комиссияның ұлттық отбасыны 
насихаттау ж"ніндегі үлкен іс-шарасының 
бірі – «Мерейлі отбасы» ұлттық байқауы. 

Бірақ соңғы жылдары қазақ ұлтының 
т"л тарихында байқалып отырған от-
басылық тәрбиедегі олқылықтар мен 
кемшіліктер ауқымы үлкен ұлттық 
мәселеге айналуда. Сол мәселердің бірі 
ретінде тіл тағдыры, ұлттық дәстүрлер 
мен ұлттық құндылықтарымыздың 
дұрыс сақталмауы алаңдатады. Мәселен, 
ана тілін, ата тарихын, мәдениетін, 
ұлттық салт-дәстүрлерін білмейтін жас-
тар, тас танды жетім балалар мен «қиын» 
балалар, отбасын құрмаған немесе ажы-
расқан жастар, ата-ана лардың бала 
тәрбиесімен айналысуға жағдайы мен 
уақытының жетіспеуі секілді мәселелер 
бар. 

Ұлттық статистика бюросының мына 
бір соңғы мәліметіне назар аударсақ, 
был тырғы қаңтар-желтоқсан айлары ара-
лығында елімізде 128,5 мың жұп шаңырақ 
к"терсе, 17,7 мың отбасы ажы расқан 
екен. Қазір елімізде мыңдаған жал-
ғызбасты ана бар екендігі де айтылып 
жүр. Бұл – алаңдатарлық к"р сеткіш. 
4ткен бір жылда осы мәлімет бойынша 

2021 жылдың 12 айымен салыстырғанда 
заңды некеге тұрғандар саны 8,4 пайызға 
азайған. Неке коэф фициенті 1000 адамға 
6,46 пайызды құрайды. Дегенмен ажырасу 
жағдайы да 2021 жылғы деңгейден 8,1% 
т"мен бо лыпты. 0рине, отбасындағы 
ерлі-зайып ты лардың ажырасуының 
азайғаны – қуантарлық жағдай. Бірақ бұл 
к"рсеткіш біздің ел үшін тым к"п болып 
есептеледі. Бұл мәселені шешудің ең 
т и і м д і  ж о л ы  –  қ а з а қ  х а л қ ы н ы ң 
отбасындағы бала тәрбиесіндегі ұлттық 
ерекшеліктерін ескере отырып тәрбие 
беру. Тәрбиелі білім – қазына, тәрбиесіз 
білім – қасірет екендігі баршамызға 
мәлім. Бұл тұрғыда отбасында ұлттық 
қ ұ н д ы л ы қ т а р д ы ң  ж е т і с п е у ш і л і к 
салдарының барын айта кеткен ж"н. Ал 
ұлттық құндылықтар дегеніміз не? 
Қарапайым тілмен айтқанда, ұлттық 
құндылықтар – белгілі бір ұлтқа, ұлт 
азаматына тән, адами қадір-қасиет, яғни 
ғасырлар бойы жинақтаған ұлттық 
рухани және материалдық құндылықтар. 
Оларға меймандостық, кісілік, сый-
ластық, имандылық, кішіпейілділік, 
салауаттылық, қайырымдылық, ізгілік, 
еркіндік, сыпайылық, мәдениеттілік 
сынды қасиеттер жатады. 

Отбасылық құндылықтарды сақтау 
мен дамытуды тек қана мемлекеттік 
бағдарламаларға сүйенбей, ұлттық 
мүддені биік қоятын әрбір отбасы, әрбір 
азамат "зінің парызы деп есептеуі қажет. 
Сонда ғана әрбір отбасында "скен 
тәрбиелі, білімді ұрпағымыз еліміздің 
ертеңгі жарқын "мірін "з қолдарымен 
жасайтын болады.

ОТБАСЫ ҚҰНДЫЛЫҒЫНЫҢ МӘНІ ЗОР

Жадыра МҮСІЛІМ

Наурызбек САРША
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«Дәні алтын, 
�мы шекер, 
айма�ы 
бал, 
аза
ты� Алак�л атты айма�ы 
бар» айтыл�ан с�зді� а
и
ат екен-
дігіне әбден к�з жеткен. Алайда 
осынау зор м�мкіндіктерді ел игілігіне 
д�рыс пайдаланып отырмыз дей 
алмаймыз. Алак�л к�лдер ж�йесіні� 
�з алдына жеке жат
ан, сыры мол бір 
әлем екенін ел біледі. Аудан�а 
а-
расты "йгентас айма�ыны� да бас-

алардан арты
шылы�ы жетіп арты-
лады. Тауларында жан�а керектіні� 
бәрі бар. $сімдікті� неше атасы 
осында �седі. Шыбы
 шаншыса�, 
дара
 болып �сетін 
�нарлы да, 
шынарлы ��ір. Биіктерден а
тарыла 
а�атын асау �зендер �рнектеген 
айма
 асты
ты� да е� сапалы әрі 
�тімді т�рлерін �сіруге аса 
олайлы. 

Бұл жолы біздің мақалаға осы бір бе-
рекелі болуға тиісті аудандағы түсінбестік 
түрткі болып отыр. Нақтырақ айтқанда, 
к�лдің басты байлығы суға қатысты дау 
туындап, бұрындары бір үйдің баласындай 
болған, іс жүзінде басты мақсаттары да 
ортақ болып саналатын салалардың ара-
сына салқындық кіріп, бұрындары аралас-
құралас болған жандардың арасы ашылып 
кеткен. Барлығына балығы тайдай тулаған, 
бақасы қойдай шулаған Сасықк�лдің 
Жетісу және Абай облыстары шекарасы 
тұсындағы к�лшіктердің құрғап, 23 мың 
гектарлық аймақтағы экожүйенің к�з 
алдымызда жоғалып бара жатқаны себеп.

Журналистік сапарларды айтпағанда, 
жыл сайын болмаса да жиі ат басын 
бұратын шығыстағы туған жерге авто-
к�лікпен барғанда, Сасықк�лдің айнадай 
болып жарқырап, құс базары қайнап 
жататын үлкенді-кішілі к�лшіктермен жал-
ғастырып тұрған к�пірге тоқтап, маңайдағы 
сұлулыққа сұқтанып, су құстарының қи-
қуына құлақ түріп, шолпылдаған балық-
тарды қызықтайтынбыз. Талдықорған – 
(скемен автотрассасын қайтадан т�сеу 
басталып, жұмыстар сол тұсқа жеткеннен 
бастап, сол к�ріністен айырыла бастаған 
едік. Кейінгі кездері жолдың шығысқа бара 
жатқандағы сол қапталындағы к�лшіктер 
су алып, сол жақты мекендеген аң мен құс 
басқа жаққа ауып кетті. 

Талдықорған – (скемен тасжолына 
таяу орналасқан Сасықк�лге Қарак�л, 
Тентек және Ай �зендері құяды. К�л суы 
к�пір арқылы тасжолдың келесі бетіндегі 
батпақты к�лдерге баратын. Жергілікті 
жұрттың айтуына қарағанда, бұл баяғыдан 
осылай болған және ешқандай дау-дамай 
туындамаған. 2017 жылы Талдықорған – 
Қалбатау – (скемен трассасын қайта 
жаңғырту қолға алынып, Сасықк�л мен 
к�лшіктер арасын жалғаған арна уақытша 
жабылады. Жол ж�ндеушілер арнаны үлкен 
к�лдің дәл сағасынан бір мәрте жауып, 
к�пірдің бетонды тіректерін орналастырады 
да, к�лшіктерге су жіберген соң қайта 
тоқтатады. Содан бері Сасықк�л мен 23 
мың гектарға нәр берген балшықты к�л-
шіктер арасындағы байланыс үзіліп, мұн-
дағы флора мен фауна біртіндеп жойыла 
бастаған. Жергілікті тұрғындар бағзыдан 
бар к�лшіктердің мүлде құрғап кетуі эколо-
гиялық зардаптарға апарады деп алаңдаулы. 

– (ткен ғасырдың 80-ші жылдары 
Сасықк�л к�лінде балық инспекторы қыз-
метін атқардым. 1986 жылдан бері к�лдің 
Сағат аумағына жауапты болдым. Үлкен к�л 
мен к�лшіктер арасын жалғайтын арна сол 
кезде бар еді. Инспектор кезімізде үлкен 
кісілерден бұл арнамен екі жаққа паром 
қатынағанын да естіген едік. Кейін жол 
түскен соң бұл маңға бір жолақты к�пір 
салынып, арна тарылады. Құрылысшылар 
жолды су шаймасын деген жоспармен оны 
кішірейтеді. Бірақ сол судың �зі к�лшіктегі 
табиғат байлығына жеткілікті болатын. 
Қазір соған зар болып қалдық, – дейді 
жылдар бойы осы жақтағы шаруаларға бас-
к�з болып жүрген Сүлеймен :бдірахманов.

Оның айтуынша, Ерту аталатын ме-
кендегі к�лшіктер балықтардың уылдырық 
шашуына, майшабақтардың қалыпты 
�суіне барынша қолайлы. Батпақты к�л-
шіктегі судың жылы болуы ұсақ шаяндар 
мен жәндіктердің �сіп-�нуіне де ыңғайлы 

болған. Одан б�лек, к�лшіктерде азықтық 
қордың мол болуы үйрек, қаз, аққу, аққұтан 
сынды құстардың осында мекендеуіне 
ықпал етіп келген. Үйреншікті құстарды 
айтпағанда, бұйра бірқазан мен жалбағай 
сияқты «Қызыл кітапқа» енгендер де ұя 
салып, балапан �рбіткен. Бауырымен 
жорғалаушыларды айтпағанда, қабан, елік, 
қоян, түлкі сынды жануарлар да к�п 
болыпты. Кеңес заманында бұл маңда он-
датр мен қарабурыл түлкі �сірілген екен. 
«Алак�л аң шаруашылығы» жұмыс істеп, 
бағалы тері даярлаған.

Батпақты к�лшіктер орналасқан Ерту 
мен Сасықк�л – Алак�л-Сасықк�л к�лдер 
жүйесінің бір б�лшегі. Бірақ Сасықк�л 
мемлекеттік инспекция қарауында болса, 
Ерту аң шаруашылығы ретінде жұмыс 
істейді. Айналып келгенде екі мекеменің де 
мақсаты бір. Ол – Алак�лдегі табиғат бай-
лығын, оның ішінде балық шаруашылы-
ғында �зіндік маңызы бар Сасықк�лдің ел 
игілігіне қызмет етуін қамтамасыз ету. 
Алайда соңғы кездері осы екеуінің арасында 
қырғи-қабақтық орнап, түсінбестік ас-
қынған. Жоғарыдағы басшылық бір бол-
ғанымен, аймақтық деңгейде міндет б�-
лінісінде былық бар сияқты. Инспекция-
дағылар к�лдің суы мен балығы күре жол 
астындағы арна арқылы к�лшіктерге кетіп 
жатқанын, соның кесірінен балық қоры 
азайып, к�л қайраңданып бара жатқанын 
к�лденең тартады. Ал аңшылық шаруашы-
лы ғындағылар к�л мен к�лшіктер ара-
сындағы су алмасудың еш зияны жоқ. 
Келген балық уылдырық шашқан соң кері 
оралады. Сонымен бірге к�лшіктерді 
мекендейтін аң мен құстан тек пайда к�ре 
аламыз. Арна жабылған соң к�лшіктер 

құрғап, басқа зиянды айтпағанда, қоршаған 
ортаға орны толмас зардаптар келеді. 

– «Ерту» аңшылық шаруашылығы 2019 
жылы Алматы облысы әкімдігінің қаулысы 
негізінде Алматы облысының табиғи ре-
сурс тар және табиғатты пайдалануды реттеу 
басқармасының келісімі бойынша құ-
рылған. Жалпы аумағы 23 мың 70 гектарды 
құрайды. Келісімшарт 20 жыл мерзімге, 
яғни 2039 жылға дейін жасалған. Негізінен, 
к�лдер арасындағы аумақтар ауылшаруа-
шылық жұмыстарын жүргізуге жарамсыз. 
Себебі бұл маң батпақты әрі сортаң. Бірақ 
су болған кезде мұнда жануар лардың 6 түрі, 
құстың 19 түрі мекендейтін. Жергілікті қо-
рықшылар оларды күзетіп қана қоймай, 
есептерін де жүргізетін, – дейді «Ерту» аң 
шаруашылығының қыз меткері Денис 
Овчинников.

Жол ж�ндеушілер к�пір салу мақса-
тында арнаны жапқан. Жұмыстар аяқталған 
соң к�лшіктерді нәрлендіріп тұрған су к�зі 
қалпына келтірілуі керек еді. Табиғат жа-
нашырлары арнайы техника жалдап, 
Сасықк�л тұсындағы сағаны ашпақ бо-
лыпты. Бірақ оған «Қазақстан Республикасы 
Экология, геология және табиғи ресурстар 
министрлігі Балық шаруашылығы коми-
тетінің Балқаш – Алак�л бассейндік балық 
шаруашылығы инспекциясы» РММ Алак�л 
балық инспекциясы рұқсат бермепті. 
(йткені «Балық шаруашылығы ғылыми-
�ндірістік орталығы» ЖШС-нің 2016 жыл-
ғы ағымдық мелиорация бойынша іс-

шараларды жүргізудегі биологиялық 
негіздемесінде Сасықк�лдегі балық қорын 
сақтау үшін суды Ерту жаққа ағызу негізсіз 
деп танылған. Негіздемеде соңғы жылдары 
Сасықк�лдің қайраңданып бара жатқаны, 
уылдырық шашу кезінде балықтардың 
сумен бірге к�лшіктерге �тіп кетуі және 
мұндай жағдайдың ала жаздай жалғаса-
тындығының кесірінен к�лдің �зінде балық 
қорының азайып бара жатқаны жазылған. 
Сондықтан су мен балықты жоғалтуды 
болдырмау мақсатында арнаны жауып, 
балық қорғау құрылғысын орнату ұсы-
нылыпты. 

– Бұрын 2 табиғи арна болды. Олардағы 
ағыс баяу еді және балықтар к�лшіктерде 
уылдырық шашқаннан кейін «үлкен суға» 
қайта оралатын. Кейіннен арналарды 
қамыс басып, жол бойына және бүкіл 
аумаққа жайыла бастады. 90-шы жылдары 
к�лден қысқа канал қазылды. Бұл канал 
бұрынғы арнаға қосылды. Бірақ ондағы 
судың ағысы қатты әрі жарқабақты еді. Таяз 
суда уылдырық шашатын балықтар ағысқа 
қарсы к�теріле алмай қалды. Амалсыз 
осындай қадамға барып отырмыз. Са-
сықк�л – балық шаруашылығы мақсатын-
дағы су айдыны. Судың далаға кетуі үлкен 
к�лдің табанын таяздатты. Балық аулау-
шылар қайығын жағалаудан 200 метр жерде 
қалдыратын жағдайға жетті, – дейді Алак�л 
балық инспекциясының басшысы Қалихан 
Жұманқұлов.

Оның с�зінше, Абай облысына қарасты 
Сағат ауылы ауызсуды үлкен к�лден ала-
тындығы да бұған себеп болып отырған 
к�рінеді. Сасықк�л жағасындағы Сағат 
ауылына 2020 жылы ауызсу желісі тарты-
лыпты. Алайда �ткен қыста электр жарығы 
�шіп, сорап стансасы істен шығып қалып-
ты. Алдағы тамызда қайта қалпына кел-
тірілмек. Оған дейін сағаттықтар к�лдің 
суын тұтынады екен. 

Жалпы Балқаш – Алак�л балық шаруа-
шылығы бассейндік инспекциясының 
деректері бойынша 2022 жылғы 1 шілдеден 
2023 жылғы 1 шілдеге дейін Сасықк�лден 
459,8 тонна балық және басқа да су 
жануарларын аулауға рұқсат алынған. 
Жоспар орындалыпты. Соған қарағанда, 
к�лдегі балық қорына алаңдайтын негіз 
жоқ. 

 – Балық шаруашылығы субъектілері 
балық ресурстарын жасанды к�бейту және 
толықтыру арқылы балық шаруашылығын 
дамыту жоспарларына сәйкес �здеріне ал-
ған міндеттемелерді орындауда. Сасықк�л 
к�ліне 45 мың дана бағалы балық түрлері 
жіберілсе, биылғы күзде олардың қатарына 
49 мың сазан, тұқы, ақ амур және күміс 
тұқы балықтарын қоспақпыз, – дейді 
Балқаш – Алак�л бассейнаралық инс-

пекциясының балық шаруашылығы б�лімі 
басшысы Айнұр Қалдаева.

Екі жақты да түсінуге болады. Айналып 
келгенде, жеке бастың емес, елдің-жердің 
қамын ойлаудан туындаған әрекеттердің 
ушықпай шешілгені ж�н. Соған сай 23 мың 
гектар аумақтағы флора мен фаунасы к�з 
алдымызда құрып бара жатқан к�лшіктер 
алабының жайына орай ҚР Ғылым және 
жоғары білім комитетінің «Зоология 
институты» ШЖҚ РМК бас директорының 
міндетін атқарушы М. Чирикова берген 
түсініктемені басшылыққа алған дұрыс 
болар еді. Жазбаша түсініктемеде: «Арна-
ның мәнін бағалау кезінде «Ерту» сулы-
батпақты жерлерінің экожүйесін және 
«Сасықк�л к�лі» балық шаруашылығы су 
айдынының экожүйесін сақтаудың маңыз-
дылығына салыстыру жүргізілмеген. Яғни, 
биологиялық негіздемені әзірлеген «Қаз-
ОРҒЗИ» ЖШС мәселені балық шаруашы-
лығы су айдынының пайдасына біржақты 
шешіпті. Сонымен қатар қолдағы дерек-
терге сүйене отырып, сулы-батпақты жер-
лерді сақтау үшін канал арқылы мезгіл-
мезгіл су жіберуді ұсынамыз. Неғұрлым 
байыпты қорытындыларды алу және тиісті 
ұсыныстарды әзірлеу үшін біздің инсти-
туттың мамандары жүргізе алатын ұзақмер-
зімді далалық экспедициялық зерттеулер 
қажет», – деп жазылған. 

Дастанбек САДЫҚ, 
Жетісу облысы

Жа�а о
у жылынан бастап 
мектептерде 1-4 сынып о
у-
шыларына тегін ысты
 тама
 
беріле бастайды. Б�л – 
ос 

олдап 
олдайтын бастама. 
Алайда Жамбыл облысында 
446 мектеп бар болса, соны� 
36-сында асхана жо
. М�н-
дай жа�дайда 
айтпек ке-
рек? *ыр к�йек айына дейін 
ат
а мінерлер б�л мәселені 
шеше ала ма?   

Жамбыл облысы әкімдігінің 
Білім басқармасы берген ақпа-
ратқа сүйенсек, биыл жалпыға 
бірдей міндетті орта білім қоры-
нан оқу шыларды тамақтандыруға 
3,5 млрд теңге б�лінген екен. 
Тамақтың құны орта есеппен 450 
теңгені құраған.

– 2022-2023 оқу жылында 
ыстық тамақпен 49 137 бала  
қамтылды.  Облыс бойынша 1-4 
сынып оқушыларының саны 94 
373 бала болса, оның ішінде же-
келеген санаттағы 23 400 оқушыға 
тегін ыстық тамақ берілді. Прези-
денттің «:ділетті Қазақстан: 
бәріміз және әрқайсымыз үшін. 
Қазір және әрдайым» сайлауалды 
бағдарламасын іске асыру ж�нін-
дегі шаралардың 77-тармағында 
1-4 сынып оқушыларын ыстық 
тамақпен қамту туралы тапсырма 
берілген.  Осыған байланысты 
2023 жылғы 1 қыркүйектен бас-
тап барлық  1-4 сынып оқу-
шылары бір мезгіл ыстық тамақ-
пен қамтылады. Оған Жамбыл 
облыстық мәслихатының шешімі 
негізінде 2,5 млрд теңге қаржы 
б�лінді, – дейді Білім басқармасы 
б а с ш ы с ы н ы ң  о р ы н б а с а р ы 
Айдын Досыбаева.

:рине, қаржы қаралып, тап-
сырма тиянақты орындалғаны 
құба-құп. Алайда асханасы жоқ 
36 мектеп қыркүйек айында 
балаларды қалай тамақ тан-
дырмақ?

Білім басқармасы 15 мект еп-
тің мәселесін 2023-2027 жылдары 
құрылысы жүретін 14 мектеп пен 
1 мектепке жапсарлас құрылыс 
жүргізу есебінен шешпек екен. 
Ал 21 мектеп орналасқан ауыл-
дар да демографиялық �сім жоқ 
болғандықтан, құрылыс жұмыс-
тарын жүргізу экономикалық 
тұрғыдан тиімсіз деп танылыпты. 
Десе де, Білім басқармасының 
мамандары 2023-2024 оқу жы-
лында асханасы жоқ мектептерде 
оқытылатын оқушыларды бір 
мез гіл ыстық тамақпен қамта-
масыз ету мақсатында бірқатар 
шара қолға алынғанын айтады. 
Мәселен, асханасы жоқ 17 мек-
тептің бір оқу кабинеті ыңғайлас-

тырылған асханаға айналмақ. 
Мұндай тәсіл  Байзақ, Меркі, 
Мойынқұм, Сарысу, Т.Рыс-
құлов және Шу ауданында жү-
зеге асы рылуда. Мұндағы билік 
� к і л д е р і  о с ы л а й ш а  о л қ ы -
лықтың орнын толтырамыз деп 
отыр. Алайда оқу кабинетін 
ас ханаға айнал дыру қанша-
лықты талапқа сай болатын ды-
ғын уақыт к�рсетеді. 

Сарысу ауданындағы тағы 
2 мектепте модульді асхана сатып 
алынып, орнатылып жатыр екен. 
Естеріңізде болса, бір жылдары 
мектептердің барлығының іші-
нен дәретхана салынып жатқан-
да, сарысулықтар оқу орнының 
бір бұрышынан есік шығарып, 
дәретхананың орнына контейнер 
қойып қызыққа батырған бола-
тын. Енді олардың модульдік 
асханасы да дәретхананың кебін 
киіп жүрмесе болғаны. 

Меркі ауданында да мектепке 
модульді асхана қоюдан басқа 
амал таппапты. Ал Тараз қаласы 
мен Байзақ, Жамбыл, Т.Рысқұлов 
аудандарындағы 11 мектепке 
жақын орналасқан оқу орын да-
рынан ыстық тамақ тасымал-
данып жеткізілмек.   

Бұдан б�лек, 8 мектепке ас-
хананың жапсарлас құры лысын 
жүргізуге биыл жобалық-сме-
талық құжаттамалар дайындауға 
�тінім жолданған. Жоба толық-
тай жүзеге асса, Байзақ, Жамбыл, 
Жуалы, Т.Рысқұлов, Талас ау-
дандарында 1 мектепте, Шу 
ауданында 3 мектепте құрылыс 
жұмыстары басталады. 

 :рине, байыбына бармай 
жатып байбалам салудан ау-
лақпыз. Алайда жаңа оқу жылына 
айдан аса ғана уақыт қалды. Осы 
мерзім ішінде жоспарланған 
жапсарлас құрылыс жобалары 
жүзеге аспайтыны айдан анық. 
Демек, қыркүйек айында 1-4 сы-
ныптағы барлық мектеп оқу шы-
лары ыстық тамаққа қол жеткізеді 
дей алмаймыз. Ал бір мектептің 
оқушылары ыстық тамақ ішіп 
отырғанда, екіншілерінің к�зі 
жәудіреп отырғаны жақсы дүние 
емес. Бұның арты айқай-шуға 
апа ратыны тағы айқын. Сондық-
тан асхана мәселесін атқамінер-
леріміз сүзгіден �ткізіп, барлық 
мектепке модельді асхана орнату  
немесе тамақты тасымалдап беру 
сынды шешім шығарғаны ж�н 
секілді. :зірге осылай әрекет 
етсек, жоспарлы құрылыс жұ-
мыс тары аяқталғанда түйткілдің 
түйіні тағы тарқатылар ма еді... 

Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

КӨЛДІҢ ЖАЙЫ 
КӨҢІЛ КӨНШІТПЕЙДІ

АСХАНАСЫЗ 
МЕКТЕПТЕР 
АЗ ЕМЕС



Жаймашуа� жаз – демалыс мау-
сымы басталып, халы�ты� ар�аны 
ке�ге салар ша�ы. Алайда м�ндай 
ала� сыз кезді� шыр�ын кейде жән-
діктер б�зады. �сіресе, соларды� 
ішін дегі е� «с!йкім сіз деуі» – �ан-
дала биыл алматы лы� тарды� әб-
ден мазасын алды.

Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ

Шаһар тұрғындары кшелер мен 
аулаларда, терезелерде қандаланың 
қаптап кеткені жайлы айтып, дабыл қақ-
қан еді. �леуметтік желі арқылы жанай-
қайын жеткізген жұрт қандала пайда 
болғалы бері тыныш ұйқыдан қалғанын 
айтады. Мәселен, қала тұрғыны Ольга 
Колесникованың сзінше, қаладағы 
Абай мен Саин кшелері қиылысының 
аумағында орналасқан үйлерге қандала 
москитті торлар арқылы кірген. Ал тағы 
бірі қандаланың түнгі уақытта қапта-
ғанын, тіпті иісінен дем ала алмайтын 
халге жеткенін айтып шағымданады. 
Олар қауіпті жәндікпен күресудің 
бірнеше тәсілін қолданып крсе де, 
нәтиже болмаған. Яғни, үйге жүргізілген 
тазалық жұмыстары, арнайы препараттар, 
терезедегі москитті торлар қандаланың 
таралуына тосқауыл бола алмаған. Тұр-
ғын дардың ойынша, бұл мәселе ағаш-
тарға дұрыс күтім жасалмағаннан ушы-
ғып жатыр.

Айта кетейік, аталған паразиттің 40 
мыңнан аса түрі бар. Саны жылдам 

кбейетін жәндіктің ересегі бір мезетте 
300-500 жұмыртқа шығарып, олар 40 күн 
ішінде сіп-жетіледі. Қандала үшін ең 
жайлы орын – жылы үй. Мамандар үй 
жайлы болса, қыс пен жазға қарамастан, 
маусым бойы белсенді болатынын 
ескертеді. Кбіне түнде, адам ұйқыға 
батқан кезде «жорыққа» шығады. Ағаш-
тан жасалған жиһаздарда, тсек-орын-
дарда, киімдерде, тіпті еден астында да 
жиі кездеседі. 

Жазкен Жиембаев атындағы Қазақ 
сімдік қорғау және карантин ғылыми-
зерттеу институтының сімдікті био-
логия лық қорғау блімінің басшысы 
Нұржан Мұхамадиевтің сзінше, Алма-
тыда қаптаған жәндік қарағаш қандаласы 
екен.

– Бұл қандаланың кең таралған түрі 
–  Arocatus melanocephalus. Қарағаш 
қандаласы деп те аталады. Шамамен 
осыдан 4-5 жыл бұрын кбейген, сосын 
қайта азайды. Қарағаш қандаласы адам 
мірі үшін қауіпті емес. Шақпайды. Бірақ 
адамнан шошыған кезде қорғаныш 
ретінде зінен жағымсыз иіс бледі. Сол 
арқылы адамға қолайсыз жағдай туды-

рады. Қарағаштың тұқымдарымен 
қоректенеді. Жақында олар қыстауға 
кетеді. Ағаш қандалаларының ошақтары 
кбіне жеке аулаларда қалыптасады. 
Уа қытылы тазалық жұмыстары жүргізіл-
меген, ластанған орындар, ескі ағаш-
тар – қандаланың шоғырлануына негізгі 
себеп, – дейді маман.

Н. Мұхамадиев қалада жеке аула лар-
дың ағаштарын ңдеу кезінде пробле-
малар бар екенін жасырмады:

– Кейбір тұрғындар жәндікпен 
күресуге келген қызметкерлерді ауласына 
кіргізбейді. Бір тұрғын ауласын дәрілеп 
беру үшін мамандар шақырса, екіншісі 
қарсы шығады. Пәтер тұрғындарының 
бір-бірімен дұрыс келісе алмауынан 
қандаланың ошақтары қалып қояды. 
Ескі, дұрыс күтім жасалмаған ағаш-
тар – қандалалар үшін қолайлы орын. 
Қазір әкімдік мұндай ағаштарды кесуді 

жос пар лап отыр. Ал ағаш әктеу эсте-
тикалық крініс ретінде әсер береді. 
Ағашқа күтім жасауда тек әкті қолдану 
жеткіліксіз. Бұдан жәндіктер жойылып 
кетпейді. �кке тотияйын қосып, ағашты 
әктесе, жәндіктермен күресуде пайдалы. 
Олар қыстап жатқан дернәсілдер мен 
патогенді микроорганизмдерді күйдіріп 
жібереді, – дейді ол.

Сондай-ақ энтомолог маман ағаш 
қандаласымен күресудің жолдарын атап 
тті. Оның айтуынша, дуст, ДДТ құралдар 
бірнеше жылдан бері қолдануға рұқсат 
етілмеген дәрілер тізімінде екен.

– Жәндіктерді жоюға арналған улы 
дәрілер, аты айтып тұрғандай, қауіпті. 
Сондықтан санитарлық, техникалық  
қауіпсіздікті басты назарға алуы тиіс. 
Одан блек, сімдік қорғау ережесін де 
есте сақтаған жн. Сіз қолданған пре-
параттан үйіңіздегі бір адамның аллер-
гиясы болуы мүмкін. Адамдар дезин-
фекцияны здігінен орындамай, арнайы 
мамандардың кмегіне жүгінгені дұрыс. 
Терезедегі москитті торларға эвкалипт 
немесе самырсын майын жағып қойса, 
жәндік иістен қашады. Ағаш қандала-
сымен күресуде халық емін қолданып 
круге болады. Мысалы, кірсабын, 
сарымсақ, пияз ерітіндісін езіп, терезенің 
айналасына сепсе, адам денсаулығы үшін 
де қауіпсіз. Дүкеннен дуст препараттарын 
байқап қалдым. Негізінде бұл қолданыста 
рұқсат етілмеген. Себебі олардың 
қалдықтары те қауіпті. �сері топырақта 
100 жылға дейін сақталады. Адамзат үшін 
қауіпті ауруларды тудырады. Dсімдік 
қорғау саласында бұл дәрілер он жылдан 
бері тізімнен алынып тасталған, – дейді 
Н. Мұхамадиев.

Қала тұрғындарының мәселесін 
шешуде қандай шаралар қолға алынды? 
Бұл жнінде Алматы қаласы Экология 
және қоршаған орта басқармасының бас 
маманы Нұркен Ақмырзадан сұрап 
білдік:

– Басқарма биыл жасыл желектерді 
зиянкестерден трт рет ңдейді. Қазіргі 
уақытта үшінші кезең бойынша жұмыс-
тар басталды. Сарапшылардың пікірін-
ше, ағаш қандаласының кбеюіне осы 
жылғы ауа райы, атап айтсақ, кктемнің 
жаңбырлы болуы, одан кейін күннің 
бірден жылынуы те қолайлы болған, – 
дейді басқарма кілі.

Айта кетейік, қандала қаптайтын 
мұндай жағдай бес жылда бір қайталанып 
отырады екен.

Алматы қаласы
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АЛМАТЫДА 
ҚАНДАЛА ҚАПТАДЫ

Объявление о результатах повторного открытого тендера и проведении повторного открытого тендера 
по закупке услуги «Техническое обслуживание офисных помещений»

ТОО «Азиатский Газопровод», признает повторный открытый тендер по закупке услуги «Техническое 
обслуживание офисных помещений» - несостоявшимся.

В связи с вышеизложенным, объявляется повторный открытый тендер по закупке услуги «Техническое 
обслуживание офисных помещений». (Количество лотов – 1, на общую сумму 35 550 471,00 тенге без 
учета НДС).

Перечень закупаемых услуг и их подробная спецификация указаны в тендерной документации. 
Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.
Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 

потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. 
Алматы, пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере назначен до 10:00 часов «28» июля 
2023 года. 

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 12:00 часов «28» июля 2023 года по 
следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-01-50.  
 

«Кеңсе жайларына техникалық қызмет к$рсету» қызметтерін сатып алу бойынша қайта ашық 
тендердің нәтижелері және қайта ашық тендерді $ткізу туралы хабарландыру 

«Кеңсе жайларына техникалық қызмет крсету» қызметтерін сатып алу бойынша қайта ашық тендер 
ткізілмеді деп таниды. 

Жоғарыда баяндалғанға байланысты «Кеңсе жайларына техникалық қызмет крсету» қызметтерін 
қайта сатып алу бойынша ашық тендердің қайтадан ткізілетіндігі туралы жарияланады. (Лот саны – 1, 
жалпы сомасы 35 550 471,00 теңге, ҚҚС-сыз).

 Сатып алынатын қызметі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
крсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың кшірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы,  Абай 
даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға 
болады.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға  арналған тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді).   

 Тендерге қатысуға арналған тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі: 2023 жылғы «28» шілдеде сағ. 
10:00-ге дейін.

Тендерге қатысуға арналған тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы «28» шілдеде, сағ. 12:00-де 
мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 
109 «В»,  конференц зал.    

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-01-50 телефоны арқылы алуға болады.

Объявление о проведении закупки товаров 
«Масла для ГПА» способом повторного открытого тендера

         ТОО «Азиатский Газопровод» объявляет о проведении повторного открытого тендера по закупке 
товаров «Масла для ГПА» (Количество лотов – 13, на общую сумму 330 319 332,00 тенге без учета НДС).

 Перечень закупаемых товаров и их подробная спецификация указаны в тендерной документации.
Копии тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.
Для получения копии тендерной документации необходимо наличие у представителя потенциального 

поставщика оригинала доверенности и копии документа, удостоверяющего личность.
Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 

потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере до 10:00 часов 27 июля 2023 года.
Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11:00 часов 27 июля 2023 года по 

следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале 605.
Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-04-60.

«ГАА-ға арналған майлар» тауарларын сатып алу бойынша қайта ашық тендерді $ткізу туралы 
хабарландыру

«Азиялық Газқұбыры» ЖШС «ГАА-ға арналған майлар» тауарларын сатып алу бойынша қайта ашық 
тендер ткізетіндігі туралы  жариялайды (Лот саны – 13, жалпы сомасы 330 319 332,00 теңге, ҚҚС-сыз).

Сатып алынатын тауарлар тізбесі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
крсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың кшірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы,  Абай 
даңғылы 109 «В», 604-каб. мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға 
болады.

Тендерлік құжаттаманың кшірмесін алу үшін әлеуетті жеткізіп берушінің кілінде сенімхаттың 
түпнұсқасы және жеке басын куәландыратын құжаттың кшірмесі болуы қажет.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға  арналған тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді).  

Тендерге қатысуға арналған тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі: 2023 жылғы «27» шілдеде сағ. 10:00-
ге дейін.

Тендерге қатысуға арналған тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы «27» шілдеде сағ. 11:00-де 
мына мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 
109 «В»,  конференц зал.    

Қосымша ақпарат пен анықтаманы мына телефон арқылы алуға болады: + 7 (727) 393-04-60.

Объявление о результатах повторного открытого тендера и проведении повторного открытого тендера по 
закупке по закупке услуги «Уборка офисных помещений»

ТОО «Азиатский Газопровод», признает повторный открытый тендер по закупке услуги «Уборка офисных 
помещений» - несостоявшимся.

В связи с вышеизложенным, объявляется повторный открытый тендер по закупке услуги «Уборка офисных 
помещений». (Количество лотов – 1, на общую сумму 29 237 486,52 тенге без учета НДС).

 Перечень закупаемых услуг и их подробная спецификация указаны в тендерной документации. 
Копию тендерной документации можно получить по адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 

пр. Абая 109 «В», каб. 604, с 09:00 – 13.00 ч. и с 14.30 – 18.30 ч.
Тендерные заявки на участие в тендере, запечатанные в конверты, представляются (направляются) 

потенциальными поставщиками в ТОО «Азиатский Газопровод» 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, 
пр. Абая 109 «В», каб. 604.

Окончательный срок предоставления заявок на участие в тендере назначен до 10:00 часов «28» июля 2023 
года. 

Конверты с заявками на участие в тендере будут вскрываться в 11:30 часов «28» июля 2023 года по 
следующему адресу: 050062, Республика Казахстан, г. Алматы, пр. Абая 109 «В», в конференц-зале.

Дополнительную информацию и справку можно получить по телефону: + 7 (727) 393-01-50.   

«Кеңсе жайларын жинау» қызметін сатып алу бойынша қайта ашық тендердің нәтижелері және қайта ашық 
тендерді $ткізу туралы хабарландыру 

«Кеңсе жайларын жинау» қызметін сатып алу бойынша қайта ашық тендер ткізілмеді деп таниды. 
Жоғарыда баяндалғанға байланысты «Кеңсе жайларын жинау» қызметін қайта сатып алу бойынша ашық 

тендердің қайтадан ткізілетіндігі туралы жарияланады. (Лот саны – 1, жалпы сомасы 29 237 486,52 теңге, 
ҚҚС-сыз).

 Сатып алынатын қызметі мен олардың егжей-тегжейлі ерекшеліктері тендерлік құжаттамада 
крсетілген. 

Тендерлік құжаттаманың кшірмелерін 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы,  Абай даңғылы 
109 «В», 604-каб. мекенжайынан, 09:00-ден 13:00-ге дейін және 14:30-дан 18:30-ға дейін алуға болады.

Конверттерге салынған тендерге қатысуға  арналған тінімдерді әлеуетті жеткізіп берушілер «Азиялық 
Газқұбыры» ЖШС, 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  604-каб. 
мекенжайына ұсынады (жібереді).   

 Тендерге қатысуға арналған тінімдерді ұсынудың соңғы мерзімі: 2023 жылғы «28» шілдеде сағ. 10:00-ге 
дейін.

Тендерге қатысуға арналған тінімдер салынған конверттер 2023 жылғы «28» шілдеде сағ. 11:30-де мына 
мекенжайда ашылатын болады: 050062, Қазақстан Республикасы, Алматы қаласы, Абай даңғылы 109 «В»,  
конференц зал.    

Қосымша ақпарат пен анықтаманы + 7 (727) 393-01-50 телефоны арқылы алуға болады.
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Ескі, дұрыс күтім жасалмаған 
ағаштар – қандалалар үшін қолайлы орын. Қазір әкімдік мұндай 

ағаштарды кесуді жос пар лап отыр.
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Садақ ату – адақ ату – 
ежелден бері ежелден бері 
қанымызда бар қанымызда бар 

өнер. Осы ұлттық өнер. Осы ұлттық 
өнерді насихаттап, өнерді насихаттап, 
әлемдік деңгейге әлемдік деңгейге 
шығарып жүрген, шығарып жүрген, 
еліміздегі тұңғыш еліміздегі тұңғыш 
Садақ ату Садақ ату 
академиясының академиясының 
негізін қалаған Диас негізін қалаған Диас 
Ахметовпен аз-кем Ахметовпен аз-кем 
әңгімелескен едік.әңгімелескен едік.

ПАЙДАЛЫПАЙДАЛЫ

ДІНИ НЫСАНДАР 
ЭНЦИКЛОПЕДИЯСЫ

Аталған кітап – елордадағы діни 
бірлестіктердің тарихы мен культтік 
тәжірибесі туралы жазылған тұңғыш 
туынды. Тұсаукесер рәсіміне Қазақ-
стан Республикасы Парламенті 
Мәжілісінің депутаттары, Қазақ-
стан Республикасы Ақпарат және 
қо ғамдық даму министрлігі ма ман-
дары, елор далық діни бірлестіктер-
дің бас шы лары, ғылыми-сарап-
тама лық қо ғам дастық %кілдері, 
сон дай-ақ мем лекеттік органдардың 
қызмет ші лері қатысты. Бұл кітап 16 
тарауға б% лінген. (рбір тарауда 

Астанадағы кон фессияларға қа-
тысты жан-жақ ты ақпарат берілген.

– Қазір елімізде сәулеті мен сәні 
ке ліскен діни нысандар жетерлік. 
Осы орайда 2016 жылы Дін істері 
ж% ніндегі басқарма тарапынан 
елор даның діни бірлестіктері тура-
лы кітапшалар жасау идеясы 
құрылды. Бұл кітапшалардың не-
гізгі қызметі қала тұрғындары мен 
қо нақтарына Астана қаласында 
қыз мет ететін әр діни бірлестіктер 
жай лы қысқаша жинақталған ақпа-
рат тарды ұсыну болды. Авторлар 
кітапта еліміздегі күрделі поликон-
фес сиялық жағдайды жақсы түсін-
діре білді деп ойлаймыз әрі бұл 
әде биет атқарушы органдар мен 
жер гілікті діни қауымдастықтардың 
то ле рантты қарым-қатынасын 
жетіл діруге ықпал етеді деп үміт те-
не міз, – деді Астана қаласының Дін 
істері ж%ніндегі басқарма басшысы 
Нұр дәулет (лмұханов.

Жанель ҚҰТТЫБАЙ

өнерөнер

– Диас, елордадағы Садақ академия-
сы ның құрылуы жайлы айтып беріңізші.

– 7зім негізі бала кезімнен бері садақ 
ату %неріне қатты қызығатынмын. 7кі-
ніш тісі, бүгінде к%п адам, әсіресе жастар 
бұл %нерді ұмытыңқырап барады. Осы 
мә селеге жаным ашығандықтан, 2018 
жы лы қыркүйек айында садақ ату үйір-
месін аштық. Ісіміз алға басып, бір жыл-
дан соң 2019 жылы республикалық Дәс-
түрлі садақ ату федерациясын құрдық. Ал 
2022 жылы Жаңа%зен қаласында дәстүрлі 
са дақ атудан тұңғыш рет ел чемпионатын 

Ру мы нияда %ткен (лем кубогында үш 
шә кіртім жүлделі бірінші орынға ие бол-
ды. Бұдан б%лек, 2022 жылы Түркияда 
%т кен к%шпенділер ойынында біздің 
са   дақшы 35 елден келген 100-ден астам 
қа тысушымен бәсекелесіп, күміс ме даль-
ға ие болды. Ал Аста нада %ткен ел чем-
пио натында шәкірт теріміз 7 алтын, 8 
кү міс, 5 қола медаль алып келді. Ұлт тық 
құра мада бізде 30 спортшы болса, соның 
15-і – менің шәкірттерім.

– Садақ ату )нері жайлы, шыны керек, 
к)п шілігіміз біле бермейміз. Жастарды 
са дақ атуға байлауда бұл )нердің қандай 
пай дасы барын ескеруіміз қажет?

– Жалпы, садақ ату барлық спорт 
түр лері секілді денсаулыққа %те пайдалы. 
Не ліктен біз естіген түрлі аңыздарда хан-

дар мен патшалар %з қыздарын 
жамбыны атып түсірген жігітке 

береміз деп шарт қойған? 7йт-
кені мергендер епті әрі ақыл-
ойы жоғары болады деп санал-
ған. Нысананы дәлдеу үшін 
адам миында қаншама фор -
мула құрады, амал ойлас ты  ра-

ды, жос пар лайды – мұ ның бәрі 
тұнып тұрған мате ма ти ка. Ден-

саулық тұрғысынан айт сақ, садақ ату 
арқаны тік ұс тау ға, к%ру қабілетінің 

жақсаруына к%п к%мектеседі. Бізде садақ 
ату үйір ме сіне біраз қатысқаннан кейін 
к%зіл дірік терін таста ған балалар да бол-
ды. 

– Академияға садақ үйренем деп келу-
ші лер к)п пе?

– Академияда балаларға арналған 
топ тар да, ересектерге арналған топтар 
да бар. Бала ларды 7 жастан бастап қа был-
 даймыз. Былтыр академиямыздан 5 мың-
ға жуық адам садақ атуды меңгеріп ал ды.

– Садақ ату спортының қазіргі дамуына 
қан шалықты баға бересіз?

– Соңғы жылдары ұлттық дүние лері-
міз ге оралып, түп-тамырымызды табуға 
де ген қадамдар жақсы жасалып жатыр. 
Бұл орайда садақ ату %нері де жанданып 
жатыр десем артық айтқаным емес. Ұлт-
тық %нерімізді насихаттап, осы мәселенің 
ба сы-қасында жүрген жанашыр жандар 
да к%п. 

– Aңгімеңізге рақмет!
Сұхбаттасқан

Жанель ҚҰТТЫБАЙ

%т кіздік. Оған еліміздің әр түкпірінен 
300-ге жуық садақшы келді. Сол кездерде 
елімізде тек 50-ге жуық садақшы бар еді. 
Ал ғашқы кездері осындай іс-шаралардың 
бә рін %з қаража тымыз бен ұйым дас тыра-
тынбыз. Кейін біртін деп, медианың кү-
шімен осы бастамамызға жұрт шылықтың 
назарын аудартып, Үкімет тарапынан да 
қолдауға ие болдық.

– Садақ атудан шәкірттеріңіз қандай 
нә тиже к)рсетіп жатыр?

– Академия жұмысының арқасында 
елі міз деңгейінде биыл 3 республикалық 
чем пионат қарастырылған. Оның ішінде 
1 Азия чемпионаты, 1 (лем кубогы бар. 
2024 жылы бүкілдүниежүзілік к%ш пен-
ділер ойынында біздің садақ ату сайысы 
т%рт категория бойынша %тетін болады. 
Қазір елімізде садақ атудан екі спорт ше-
бері бар. Балаларымыз да жақсы нә тиже 
к%рсетіп келеді. Мысалы, 2022 жылы 

Садақ ату -

Денсаулық тұрғысынан айтсақ, садақ ату арқаны тік 
ұстауға, к�ру қабілетінің жақсаруына к�п к�мектеседі. Бізде 
садақ ату үйірмесіне біраз қатысқаннан кейін к�зілдіріктерін 

таста ған балалар да болды. 

Қоғамда дәстүрлі рухани-адамгершілік құндылықтарды қа-
лыптастыру мақсатында Астанада Дін істері басқармасы дайын-
даған кітаптар жұртшылыққа таныстырылды. Аталмыш іс-шара 
аясында бас қалада ресми қызмет ететін діни бір лес тіктердің 
шығу тарихы, діни ғибадат ғимараттары жайында жа зылған «Елор-
даның діни нысандары» атты энциклопедияның тұ саукесері өтті. 

Отандық кәсіпқой боксшы 
Айдын Елжановтың АҚШ-та қай 
күні жұдырықтасатыны белгілі 
болды. 

Оның осы айдың соңына жос-
пар ланған жекпе-жегі %ткізілмей 
қалған еді. Боксшы 22 шілдеде 
Калифорния штатының Лонг-Бич 
қаласында бокс кешінде рингке 
шығуы тиіс болатын, бірақ жекпе-
жек белгісіз себептермен %ткізіл-
мей тін болды. BoxRec.com ақпара-
тынша, Айдынның ендігі жекпе-

жегі 26 тамызда Коммерс қаласында 
%теді. Оның қарсыласы – бұрын-
соңды жеңіліп к%рмеген амери-
калық боксшы Энди Бельтран. 
Жекпе-жек екінші ең жеңіл салмақ 
дәрежесінде %теді, кездесу алты 
раундқа дейін созылады.

Естеріңізге салсақ, А.Елжа-
новтың бұған дейінгі соңғы жекпе-
жегі 1 сәуір күні Лонг-Бичте %ткен 
болатын. Онда т%решілердің ше-
шімімен ол мексикалық боксшы 
Хуан Эрнандес Мартинеспен (2-2-
2) тең түскен.

ЖЕКПЕ-ЖЕК КҮНІ 
АНЫҚТАЛДЫ
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